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Z okazji Święta Narodowego
Chin Ludowych, Prezydent R. P. —

Bolesław Bierut, Premier Józef

Cyrankiewicz i Kierownik MSZ —

dr Stanisław Skrzeszewski wysłali
depesze gratulacyjne, których treść

podajemy niżej:

Pan Mao Tse-tung
Przewodniczący Centralnego
Rządu Ludowego Chińskiej

Republiki Ludowej
Pekin

Panie Przewodniczący!
W dniu Święta Narodowego Chiń

skiej Republiki Ludowej przesyłam
w imieniu narodu polskiego i wła
snym najserdeczniejsze pozdrowie
nia dla narodu chińskiego i dla
Pana osobiście.

Trwająca kilkadziesiąt lat upor
czywa, bohaterska, nie cofająca się
przed największymi ofiarami wal
ka najlepszych synów i córek ludu
chińskiego przeciwko imperializmo
wi i jego marionetkom była i jest
przedmiotem szczególnego podziwu
i gorącej sympatii narodu polskie-,
go. Z taką samą sympatią naród
polski śledzi wszystkie sukcesy
narodu chińskiego w odbudowie i
przebudowie kraju o wyzwoleniu
sped jarzma imperialistycznego wy
zysku. Wspaniałe zwycięstwo naro
du chińskiego dodaje otuchy wszy
stkim narodom walczącym o swe

wyzwolenie. Zwycięstwo to jest olb
rzymim wkładem w walkę o po
kój, prowadzoną przez światowy o-

bóz postępu i demokracji pod prze
wodnictwem Wielkiego Związku
Radzieckiego.

Dziś, kiedy bohaterski naród
chiński zajął należne mu miejsce w

wielkiej rodzinie wolnych narodów
świata j kiedy podjął gigantyczny
wysiłek budowy ustroju sprawie
dliwości społecznej, naród polski
przesyła mu życzenia dalszych
wspaniałych sukcesów w walce o

wyzwolenie reszty swego teryto
rium oraz realizację stojących
przed nim zadań dla utrwalenia
pokoju i demokracji.

BOLESŁAW BIERUT

Pan Czou En-lai

Przewodniczący Centralnej
Rady Administracyjnej Chiń

skiej Republiki Ludowej
Pekin

Panie Przewodniczący.
Z okazji Święta Narodowego

Chińskiej Republiki Ludowej pro
szę -przyjąć najserdeczniejsze gra
tulacje.

Naród polski śledził z najwyż
szą sympatią i podziwem wy
zwoleńczą walkę bohaterskiego na
rodu chińskiego i radośnie powitał
jego wspaniałe zwycięstwo, nad
amerykańskimi imperialistami i ich
marionetkami. Zwycięstwo to i dal
sza walka narodu chińskiego o

wyzwolenie całości narodowego te
rytorium oraz osiągnięcia w7 bu
downictwie ustroju sprawiedliwo
ści społecznej, stanowią olbrzymi
wkład w walkę o pokój przeciw
ko imperialistycznym agresorom,
prowadzoną przez światowy obóz
pokoju i postępu pod przewodnic
twem Wielkiego Związku Radziec
kiego,

W imieniu Rządu Polskiego 1

własnym życzę Panu, Panie Prze
wodniczący oraz Centralnej Ra
dzie Administracyjnej Chińskiej
Republiki Ludowej dalszych suk
cesów w realizacji narodowych i

społecznych celów ludu chińskiego,
w stałym wzmacnianiu obozu po
koju i postępu.

JOZEF CYRANKIEWICZ

Cena 5 zł Wydanie A

Rok V Kraków. Niedziela 1 Października 1950 r.

Rośnie buta hitlerouiskich żołdaków

jąsiĘ

i uwolnienia zbrodniarzy wojennych

■

Bankierzy amerykańscy
omawiają nowy projekt
remilitaryzacji

NOWY JORK.

JAK donosi „New York Daily Co mpass" grupa b. generałów hitle
rowskich z gen. von Schwappe nburgiem, b. attache wojskowym

w Londynie na czele, złożyła komisarzowi USA w Niemczech Zacho
dnich (a zarazem szwagrowi Adenauera) Mac Cloytowi, przed jego
wyjazdem na konferencję trzech m inistrów spraw zagranicznych me
morandum poświęcone m. in. spra wie remilitaryzacji Niemiec.
/GENERAŁOWIE hitlerowscy będący przedstawicielami „Związku

b. oficerów niemieckich" piszą w tym memorandum:
„Częściowe uzbrojenie Niemiec j est bezcelowe — Niemcy muszą

być od początku uzbrojone tak, by

Po kilkutygodniowym
pobycie w Polsce

kołchoźnicy
radzieccy
odjechali

do ZSRR
W SOBOTĘ rano odjechała

Warszawv do Moskwy erW SOBOTĘ rano odjechała z

Warszawy do Moskwy gru
pa kołchoźników radzieckich. W
czasie swego kilkutygodniowego po
bytu w Polsce kołchoźnicy radziec
cy zwiedzili stolicę, ośrodki prze
mysłowe i Państwowe Gospodar
stwa Rolne w całym kraju, udzie
lając wszędzie cennych rad i wska
zówek.

Na udekorowanym flagami i

transparentami Dworcu Gdańskim

zgromadziły się delegacje organi
zacji politycznych, młodzieżowych i

społecznych oraz dzieci z pobliskich
szkół. Obecny był także ambasador
ZSRR w Warszawie — Lebiediew.

W imieniu Rządu RP odjeżdża
jących gości radzieckich pożegnał
minister Dąb-Kocioł.

W. imieniu gości radzieckich prze
mówił kierownik delegacji, Poga-
riewow. W krótkich serdecznych
słowach podziękował on władzom i
ludności polskiej za serdeczne i en
tuzjastyczne przyjęcie.

Przedstawiciele ZMP wręczyli
gościom wiązanki kwiatów. Wśród
okrzyków na cześć Związku Ra
dzieckiego i Generalissimusa Stali
na kołchoźnicy radzieccy wsiedli
do pociągu, który powiózł ich w

k.erunku Związku Radzieckiego.
(zet)

Balet albański
wysłapi w Krakowie

RAMACH wymiany kultu-
’’

ralnej z zagranicą bawić bę
dzie w październiku w Krakowie
50-osobowy balet młodzieżowy Fil
harmonii Albańskiej Republiki Lu
dowej .

W skład zespołu wchodzi tylko
siedmiu dorosłych artystów. Resz
ta — to młodzież od jedenastu
lat. (bp)

■

mogły „bronić się" same.

Dalej memorandum domaga
się zapewnienia Niemcom „rów
nych praw" w dowództwie „ar
mii europejskiej" i uwolnienia

wszystkich wybitnych niemiec
kich generałów i marszałków z

von Mannsteinem, von Kuechle-
rem i von Falkenhaussenem na

czele.

Oprócz wojskowych, memoran

dum domaga się uwolnienia licz
nych cywilnych funkcjonariuszy
reżimu hitlerowskiego, między in

nymi b. sekretarza stanu, von

Weizsackera.

■pRASA amerykańska donosi je-
dnocześnie, że szef misji mar.

shallowskiej w Niemczech Zachod
nich, Hanes, na zjeździe Stowarzy
szenia Bankierów Amerykańskich
w Nowym Jorku, przedstawił oś-
miopunktowy plan dla Niemiec Za
chodnich, stanowiący znaczne roz
szerzenie znanej deklaracji gen.
Bradleya na temat uzbrojenia Nie
tńiec Zachodnich.

Przedstawiciel Chin Ludowych
zostanie zaproszony na posiedzenie

Rady Bezpieczeństwa
poświęcone spraw:e napaści

USA na Formozę
NOWY JORK.

NA POSIEDZENIU Rady Bezpieczeństwa rozpatrywa
ny był 29.IX wniosek w sprawie udziału przedsta

wicieli Chińskiej Republiki Ludowej w rozpatrywaniu skar

gi na napaść USA na wy
spę Taiwan (Formozę).

Większością 1 głosów przeciw
ko 3, przy jednym wstrzymują
cym się, Rada Bezpieczeństwa
postanowiła zaprosić przedsta
wiciela Chińskiej Republiki Lu
dowej na posiedzenie, na któ
rym rozpatrywana będzie ta

skarga.
Rada Bezpieczeństwa przeszła

do porządku nad protestem dele
gata Kuomintangu, który usiłował

przeforsować tezę, że jego, sprze
ciw jest równoznaczny ze zgłosze
niem veta.

Polska wybrana
do Rady Gosp.-
Społecznej ONZ
NOWY JORK
IVA POSIEDZENIU plenarnym
1 ’

Zgromadzenia Ogólnego Or
ganizacji Narodów Zjednoczo
nych Polska wybrana została do
Rady Gospodarczo - Społecznej
ONZ. Za wyborem Polski padło 41
głosów.

Zgromadzenie dokonało również
wyboru 2 nowych niestałych człon
ków Rady Bezpieczeństwa. W wy
niku wyborów do Rady Bezpie
czeństwa na miejsce Norwegii i

Kuby weszły Holandia i Brazy
lia.

Ludność ZSRR
wybiera delegatów

na Wszechzwiązkową
Konferencję Pokoju

MOSKWA.
LU ZSRR odbywa się kampania

* • wyborów na II Wszechzwiąz-
kową Konferencję Obrońców Poko
ju. Konferencja ta odbędzie się w

w Moskwie 16.10 br. W całym kra
ju odbywają się wiece i zgromadzę
nia, dające wyraz niezłomnej woli
ludzi radzieckich skupionych wokół
partii bolszewickiej i Stalina, woli
utrzymania pokoju i okiełznania
agresorów amerykańsko-angielskich
dopuszczających się niesłychanych
zbrodni w Korei i zmierzających
do rozpętania nowej światowej po
żogi wojennej.

Spółdzielnie pracy

podejmuję apel
Korabielnikowej

Na naradzie aktywu Związku
Spółdzielni Pracy woj.

skiego, przedstawiciele 6 związków
branżowych podjęli apel Korabiel
nikowej wzywający do oszczędnego
gospodarowania surowcami.

Delegaci związków branżowych,
reprezentujący ponad 16 tys. człon
ków Spółdzielni Pracy, zobowiązali
się do produkowania w ostatnią
sobotę każdego miesiąca z zaoszczę
dzonych materiałów-

krakow-

Kraków otrzyma wreszcie

WŁASNA OPERĘ
W sprawie budowy nowego gmachu wyjedzie

do Warszawy specjalna delegacja
KRAKÓW otrzyma nareszcie operę. Sprawę uruchomienia jej

poruszaliśmy już niejednokrotnie na łamach naszego pisma.
Obecnie władze wojewódzkie i m iejskie postanowiły od 1 stycznia
1951 r. zorganizować przedstawienia operowe w teatrze im. Słowa
ckiego. Równolegle opracowany zo stanie projekt budowy nowega
gmachu.
SPRAWA Opery Krakowskiej

przez dłuższy czas mocno kule
la. Powody były różne. Faktem

jest, źe po dwu latach istnienia

rozwijająca się pomyślnie Opera
Krakowska uległa likwidacji. Mło
dzi adepci, którzy w Krakowie roz

poczęli karierę są dzisiaj czołowy
mi siłami innych polskich scen

operowych.
W chwili obecnej mocniej niż

kiedykolwiek postawiono spra
wę jak najszybszego wznowienia
przedstawień operowych w Kra
kowie.

Niestety przyjazdy Opery Slą
skiej stały się w tym roku nie
możliwe. Kraków bez opery pozo
stać nie może. Dlatego też dołoży
się wszelkich starań, aby na razie
prowizorycznie wznowić przed -

stawienia w teatrze im. Słowa
ckiego.

r STNIEJĄ ku temu realne moż-
liwości. Mamy orkiestrę, chóry,

oraz siły drugoplanowe. Po Kra
kowskiej Operze z lat 1946-7 pozo
stał inwentarz w postaci dekoracji
i kostiumów. Należy tylko zdobyć
kilku solistów do głównej partii,
których można pozyskać drogą „po
życzek" z innych scen.

Uruchomienie onery w Krakowie
zależeć tylko będzie od aktywności
specjalnie rozszerzonej w tym celu
wojewódzkiej _ komisji kuitury i
sztuki. Zadaniem tej komisji bę
dzie także przedłożyć na plenum
WRIN wniosek, dotyczący budowy
nowego gmachu.

(Ponieważ w porę nie postarano
się o wstawienie odpowiednich
kwot na budowę do Państw. Planu
Inwestycyjnego, z Krakowa wyje-
dzie specjalna delegacja do najwyż
szych czynników rządowych z pro
śbą o umożliwienie budowy nowej
opery. (zl)

O każdą piędź ziemi

walczy
bohatersko
Armia Ludowa
i ludność cywilna
Seulu

PHENIAN.
Komunikat dowództwa naczelne

go koreańskiej Armii Ludowej po-
daje, że na wszystkich odcinkach
frontu oddziały Armii Ludowej to

czą zaciekłe walki z wojskami
amerykańskimi.

W Seulu oddziały Armii Lu
dowej, wraz z ludnością mia
sta, która stanęła do obrony
stolicy, walczą o każdą piędź
ziemi, wiodąc zaciekłe boje u-

liczne z przeważającymi siłami
nieprzyjaciela.

Marynarka wojenna Armii Lu
dowej stoczyła w okolicach wy
spy Hondżu bitwę z okrętami
nieprzyjacielskimi i zatopiła o-

kręt amerykański o wyporności
1500 ton.

Dziś obraduje
I Wojewódzka
Konferencja
Obrońców Pokoju
TAZISIAJ przed południem w te-

ataze im. Słowackiego odbędą
się obrady pierwszej Wojewódz
kiej Konferencji Obrońców Poko
ju. Zadaniem jej jest podsumowa
nie dotychczasowych osiągnięć na

szego województwa w walce o po
kój, oraz przygotowanie do akcji
która poprzedzi Światowy Kongres
Obrońców Pokoju, w Londynie.

W dzisiejszej konferencji bierze
udział czlterystusifedemdziesięciu
delegatów z całego województwa
i około sześciuset gości.

Między innymi na konferencji
obecni będą naukowcy krakowscy
z rektorem. Marchlewskim i Goet
lem na czele, przedstawiciele świa
ta kultury: rektor Pronaszko, K.
Dunikowski, Halina Czerny-Ste-
fańsika, przodownicy pracy: Ap-
ryas, Mancewicz, Ożański i_ H.
Czyż, przedstawiciele duchowień
stwa ks płk. H. Weryński oraz

prowincjał zakonu Augustianów
B. Woźny.

Referat na konferencji wygłosi
rektor W. Kentazyński. (zl)

Pragnę pracować
dla kraju
I pokoju
oświadczył znakomity
uczony

prof. Infeld
po 14-letniej

pracy w Kanadzie
p ROF. Leopold Infeld, znakomity■* fizyk i matematyk, po wielolet

niej nieobecności powraca do kraju.

Prof. Infeld wyjechał z Polski

w r. 1936 i przez szereg lat był
profesorem uniwersytetu w To
ronto.

Gdy po wojnie znakomity uczo
ny odwiedził Polskę, wywarły na

nim ogromne wrażenie sukcesy
Rządu Ludowego i narodu polskie
go, osiągnięte w budownictwie po
kojowym. Widząc, że świat impe
rialistyczny zmusza naukowców do

pracy na rzecz obozu wojny —

prof. Infeld powziął decyzję po
wrotu do ojczyzny, gdzie znajdzie
wszelkie warunki twórczej, pokojo
wej pracy naukowej.

W liście, skierowanym do. dzie
kana uniwersytetu w Toronto,
prof. Infeld napisał:

„Postanowiłem pozostać w mym
kraju rodzinnym, by przyczynić
się ze wszystkich sił do pracy
naukowo-wychowawczej w mojej
dziedzinie oraz pracować dla po
koju na całym świecie. Czyniąc
to, jestem przeświadczony, że

niejako w dalszym ciągu służę
ludowi kanadyjskiemu".

Należy dodać, że prof. Infeld

jest również znakomitym populary
zatorem wiedzy i wydał w Polsce

szereg dzieł, m. in. popularyzują
cych teorię Einsteina, zagadnienia
budowy materii itp.

Już jutro
rozpoczynamy

konkurs-ankietę
■

„Co należy
zmienić
w mojej

dzielnicy?,,

DLA uczestników konkur
su — ankiety przewidzia

ne są liczne nagrody, książko
we. Odpowiedzi, które ze

względu na dobro danej dziel
nicy będą uznane za najlep
sze, zostaną premiowane.
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Dwa głosy

Farsa francuskiej „sprawiedliwości"
AFERA STU MILIONÓW

i jej nieoczekiwany epilog
NA cztery pytania przedstawicieli

Komitetu Walki o Pokój w sta
nie Maryland w USA —

O czy Rząd Radziecki może udzie
lić przyrzeczenia, że nie zastosuje
pierwszy bomby atomowej,
@ czy gotów jest poprzeć propo
zycję powszechnego rozbrojenia,
0 czy popiera propozycję rozmów
radziecko - amerykańskich dla o-

siągnięcia pokoju na całym świecie,
@ czy Rząd Radziecki popiera za
sadę wymiany informacji między
narodami

— delegat radziecki w Radzie
Bezpieczeństwa Malik odpowiedział
cztery razy „tak“.

W trzy dni później szef delegacji
polskiej, ambasador Wierbłowski,
zabierając głos na plenarnej sesji
V Zgromadzenia powiedział:

„Delegacja nasza przybyła na se
sję z mandatem narodu polskiego,
mandate n, który znalazł wyraz w

18 milionach podpisów pod Apelem
Sztokholmskim. Reprezentujemy tu

zdecydowaną wolę całego narodu
polskiego, przychodzimy tu z we
zwaniem, by położyć kres knowa
niom wojennym i ugruntować po
kój, aby uczynić podżeganie do

wojny zbrodnią karalną przez
wszystkie narody".

Przedstawiciel Polski poparł zgło
szoną przez ministra Wyszyńskiego
„Deklarację o usunięciu groźby no
wej wojny oraz utrwalenie pokoju
i bezpieczeństwa narodów" i z całą
mocą podkreślił jej znaczenie dla
odprężenia sytuacji międzynarodo
wej i pokojowej współpracy naro
dów.

Naród' polski jest głęboko przy
wiązany do sprawy pokoju. Prag
nie, by Organizacja Narodów Zjed
noczonych spełniła swoje zadanie,
uchroniła przyszłe pokolenia od no
wej wojny. I dlatego deklaracja
zgłoszona przez przedstawiciela
ZSRR znalazła pełne nasze popar
cie.

Na forum ONZ dwa głosy repre
zentują dwa światy: Głos ZSRR,
Polski i innych krajów demokracji
ludowej wyraża pokojową wolę na

rodów, pokojową wolę wszystkich
uczciwych ludzi na świecie. Głos
delegata amerykańskiego i jego sa
telitów wyraża zbrodnicze interesy
garstki, która w wojnie widzi swój
cel. Głos obrońców pokoju jest nie
porównanie potężniejszy.

— WIDZĘ, ŻE JUŻ DO
STALIŚCIE OD EAS

KUL-TURĘ...

„POLITYK"

Pod szyldem
„antykomunistycznej krucjaty"
zdrajcy okradają Francje
FASZYZACJA Francji jak i wszystkich innych krajów

zmarshallizowanych postępuje z dnia na dzień. Posz
czególni ministrowie w „ rządzie zdrady narodowej —

jak go określa proletariat francuski — prześcigają się w

wynajdywaniu coraz to nowych metod „krucjaty antykomu
nistycznej". Aresztowania i deportacje uczestników ruchu
obrońców pokoju, członków Francuskiej Partii Komunisty
cznej i tzw. „uciążliwych cudzoziemców", stają się Chle

bem powszednim.
Żaden pretekst nie jest zły, jeśli

można wykorzystać go dla wzmo
żenia akcji prześladowczej. W ten

sposób wypełnia się żądania Wa
szyngtonu, walczy się z bohaterską
francuską klasą robotniczą, a je
dnocześnie usiłuje się odwrócić
wagę narodu ód innych spraw.

Słuchowisko
z wojen napoleońskich
wywołało
zbiorową histerią
w Szwecji

SZTOKHOLM.

GDY spiker radia sztokholm
skiego zapowiadając słuchowi

sko z czasów wojen napoleońskich
obwieścił: „zachodnie mocarstwo na

padło na Szwecję, aby zmusić Ją
do zmiany polityki", w stolicy
Szwecji i innych miastach wybu
chła niebywała panika.

Kilkanaście osób dostało ataku
serca statki handlowe w Malmó i

Góteborgu opuszczały w popłochu
port, a telefony redakcyjne urywa
ły się od krzyków rozhisteryzowa-
nych Szwedów, którzy domagali się
wieści „z pola walki".

Rekord w histerii wojennej po
biła pewna obywatelka Sztokhol
mu, która wyskoczyła w czasie
kąpieli z wanny i przeraźliwie
krzycząc wybiegła w stroju Ewy
na ulicę.

W KK*«J
□ Wrześniowy plan skupu

ziemniaków został już 26.9 prze
kroczony o blisko 4 proc., osiąga
jąc cyfrę 163.030 ton.

□ Prezes Rady Ministrów mia
nował Jana Karola Wende sekreta
rzem generalnym Komitetu Współ
pracy Kulturalnej z Zagranicą.

□ W zespole PGR Lisewo, w po
wiecie malborskim, zastosowano

po raz pierwszy przy wykopach
buraków kombajny buraczane,
wyprodukowane w Związku Ra
dzieckim

□ Społeczeństwo polskie zebra
ło dotychczas na fundusz pomocy
cywilnej ludności koreańskiej po
nad 222 miliony zł.

□ Na Wojewódzkim Zjeżdzie
Zrzeszenia Katolików „Caritas"
uchwalona została rezolucja, potę
piająca jak najostrzej agresję
USA w Korei.

□ Załoga Państwowej Fabryki
Wag Uchylnych Nr 1 w Lublinie
w dn. 25 września wykonała plan
pierwszego roku Planu 6-letniego
na 3 miesiące i 5 dni przed prze
widzianym terminem.

mkwiEciE
Naród chiński przygotował się

do uroczystego obchodu pierw
szej rocznicy proklamowania Chiń
skiej Republiki Ludowej. W Peki
nie i w wielu większych miastach
chińskich odbyły się 1 październi
ka parady wojskowe. W Szangha
ju, w paradzie wojskowej wzięło
udział 400 tys. żołnierzy.
-&■„Hu.manite" zamieściło wiado

mość o zamiarze zamknięcia
przez rząd francuski wszystkich
szkół polskich we Francji. Jak wia
domo, szkoły polskie we. Francji są
subwencjonowane, a nauczyciele
mianowani przez rząd polski. Jak
twierdzi „Humanite", rząd Pleve-
na, po zamknięciu szkół-polskich,
zamierza otworzyć nowe szkoły, w

Fraszka

Blaszany koń
„W Japonii nasiąpilo masowe zatru

cie po spożyciu konserw amerykafl-
skich'’. (z prasy)

fjp ROJĘ obrócił w zgliszcza
Drewniany koń — głosi raił,

Dziś pewne kraje wyniszcza
Blaszany koń — „Horse Meat".

u-

ZŁODZIEJE Z ARRAS

Zaczęło się to w lipcu 1949
r. w urzędzie skarbowym w

Arras. W tymże to urzędzie „zni
knęły nagle" obligacje państwowe
wartości łącznej stu jnWionów fran
ków!

Rozpoczęte dochodzenie doprowa
dziło do wykrycia sprawców _ tej
ogromnej kradzieży. Byli nimi:

gaullistowski poseł do parlamentu
Francji — de Recy i jego przyja
ciel .ongiś agent gestapo — Dor-
dain...

Po wielu miesiącach de Recy zo
stał wreszcie pozbawiony prawa
nietykalności poselskiej i areszto
wany. Aresztowano także jego
przyjaciela, który zresztą sam od
dał się w ręce władz, ufny (i.nie
na próżno) w swoje możliwości, a

szczególnie prawicowego socjalisty,
■ ............ . .............................................................F" 1 '—

których będą wykładać nauczyciele
rekrutowani przez władze francu
skie.

-Jf- Jak donosi włoski reakcyjny
tygodnik „Elephantes", szef

włoskiej służby wywiadowczej w

okresie drugiej wojny światowej,
gen. Roatta, przekazał brytyjskiej
Intelligence Service dokumenty,
które potwierdzają kontakty Tito
z Hitlerem. Dokumenty kompromi
tujące Tito służą Wielkiej Bry
tanii do trzymania w szachu dzi
siejszego dyktatora Jugosławii.
-Jj- Nad brzegiem rzeki Karmak,

na Uralu, rozpoczęto budowę
pierwszego w tym obwodzie miasta
rolniczego —• Agrogorodu.

Na czwartkowym posiedzeniu
Zgromadzenia Narodów Zjed

noczonych odbyło się przyjęcie Re
publiki Indonezyjskiej w poczet
członków ONZł
- $• W Saarbruecken rozpoczął się

proces przeciwko 13 patriotom
niemieckim którzy podczas demon
stracji pierwszomajowej wystąpili
za zjednoczeniem Niemiec i nieśli
sztandary Niemieckiej Republiki
Demokratycznej.

Na posiedzeniu bloku demokra
tycznego Wielkiego Berlina, w

którym wzięli udział przedstawicie
le wszystkich partii antyfaszystow
skich i organizacji masowych, za
twierdzono wybór 66 obserwatorów
Berlina do parlamentu Niemiec De

mokratycznych.
-X- W Bukareszcie ukazał się ko

lejny 39 numer czasopisma „O
trwały pokój, o demokrację ludową"
— organu Biura Informacyjnego
Partii Komunistycznych i Robotni
czych.

Telefonem z (Inowrocławia:
A IX. na lotnisko Areoklubu

Inowrocławskiego rozpoczęły
się XI Krajowe Zawody ■Lotnicze,

wieministra Guy Molleta, byłego
loletniego burmistrza Arras.

PO NITCE DO KŁĘBKA

DORDAIN p ostawił sprawę ja
sno: będzie odpowiadał za

swój czyn i złoży jak najbardziej
szczegółowe zeznania. A zeznania
zaczynały być bardw ciekawe: Z
ust Dordaina popłynęły nazwiska
wspólników afery. Między innymi
padło nazwisko: Paul AURIOL.
Paul Auriol — to syn samego pre
zydenta państwa, już raz zamiesza

ny w tzw. (dla odmiany) „aferę
generąłów"...

Minister Mollet jest sekretarzem
generalnym partii socjal - demokra
tycznej. Zeznania Dordaina i de
Recy‘ego okazały się „nieco żenu
jące" zarówno dla de Gaulle‘a jak
i dla Molleta. Toteż dziwnypj zbie
giem okoliczności wciąż jeszcze nie
wyjaśniona całkowicie sprawa nie
tylko nie wyjaśniała się, ale wręcz
przeciwnie — ulegała „zaciemnie
niom".

ŚWIADKÓW PRZEŚLADUJE
„PECH"

T UDZI, którzy cośkolwiek wie-
-

* -1 dzieli o aferze, zaczęły spoty
kać nagle wypadki: choroby, kata
strofy, lub „służbowe przeniesie
nia"...

W mieście Arras żyło sobie m.

in. dwóch ludzi — niejaki Vaast
— egzekutor podatkowy i Davril—
policjant, któremu powierzono za
danie wyświetlenia „zagadki kra
dzieży".

Vaasta znaleziono pewnego dnia
z przestrzeloną piersią. Zabójcę
nawet ujęto. Był nim niejaki De-
messe. Demesse przyznał się do
czynu i wymienił nazwisko wspól
nika zbrodni. Nazwisko to brzmia-
ło: Davrill...

Wszystko dałoby się bez trudu
mimo to załatwić, gdyby nie fakt,
który pokrzyżował plany.

WARA OD DYGNITARZY
P AKTEM tym było to, iż sę-

dzia śledczy Roland Delattre
oświadczył, że pozamyka wszyst
kich współwinnych zbrodni i afe
ry, choćby nie wiem jak wysoko
byli postawieni.

Sędzia Delattre nie miał zatem

jak widzimy ani odrobiny poczu
cia rzeczywistości i szacunku dla

reprezentujących władzę dygnita
rzy. Sędzia ten więc absolutnie nie
nadawał się do pełnienia swych
funkcji zawodowych,..

SPORTOWIEC, WARIAT
CZY OFIARA?

T EDNA z ruchliwszych ulic mia
J sta, Arras stała się pewnego
dnia widownią niezbyt codziennego
wypadku. Sędzia Delattre ■— wy
skoczył z okna swego mieszkania.
W tej samej niemal chwili pośpie
szono mu z pomocą: przybyło po-
gotowe, które odwiozło go do szpi
tala... dla umysłowo chorych.

Następca Delattre‘a nie był spor
towcem, ani wariatem i nie chciał
być ofiarą jak jego poprzednik.
Zapowiedział „dokładne zbadanie
akt", dziennikarzy zbył zapewnie
niem, że „w odpowiednim czasie
zawiadomi o wynikach rewizji
śledztwa" i zaproponował im, aby
tymczasem zwrócili uwagę „na
ważniejsze sprawy" dziejące się
we Francji...

. I tak we wrześniu zakończyła
się w pewnym sensie sprawa afe
ry „stu milionów" z lipca 1949
roku. Narodowi zaaplikowano zno

wu dawkę wg. recepty „antykomu
nistycznej krucjaty", w postaci o-

statnich aresztowań i deportacji.

XI Krajotue
Zawody Lotnicze
rozpoczęły się
w Inowrocławiu

Na zawody wysłało swoje ekipy
18 Aeroklubów. W tym roku za
łogi startują na samolotach typu
C.S.S, Oprócz starych „wyg" lot
niczych na starcie zjawili się mło
dzi piloci. Zapowiada się zaciekła
rywalizacja.
/"X D RANA na lotnisko inowroc.

ławskie przybywały poszcze
gólne ekipy. Zbliża się godzina
dziesiąta, a o godzinie 11 zgodnie
z regulaminem wszystkie załogi
winny stawić sie na starcie. Po

egzaminie teoretycznym o godzi
nie 14 nastąpi pierwsza próba
zakotwiczenia samolotu, to jest
prawidłowego pozostawienia ma
szyny na okres nocy.

Dziś od rana, w czterominuto-

wych odstępach, maszyny starto
wać będą kolejno do lotu okręż
nego. (P-K)

Na sprawę dygnitarskiej afery
spuszczono grubą zasłonę. Należy
przypuszczać, że nowy sędzia śled
czy kotary tej więcej nie podnie
sie...

ĘDZIA Delattre nie skakał z

okna dla sportu lub zabawy.
Nie uczynił tego także z pomie
szania zmysłów — jest bowiem zu

pełnie zdrowym umysłowo człowie
kiem, mimo, że z woli tych, któ
rym był niewygodny, zamknięto
go w domu obłąkanych. Tak teraz

jak i uprzednio Delattre dokładnie
rozróżnia m. in. okno od drzwi.
Nie pozostało mu jednak nic inne
go jak wyskoczyć z okna z chwi
lą, gdy w celach wcale niedwuzna
cznych zjawili się w drzwiach je
go mieszkania nieznani panowie...
Skoczył wówczas, a w pobliżu cze
kała już karetka.

Sędzia Delattre przebywa od kil
ku tygodni w szpitalu dla umysło
wo chorych, gdzie chcą go wyle
czyć z niebezpiecznej manii, jaką
jest w zmarshallizpwanej Francji
pojęcie sprawiedliwości. W zakła
dzie chcą mu zapewne perswado
wać jaka powinna być sprawiedli
wość wg. intencji rządu zdrady
narodowej...

Aleksa/nder Jawicz

Załoga „Ursusa"
da 80 traktorów ponad plan
dla uczczenia 33 rocznicy

Rewolucji Październikowej
(Dalekopisem z Warszawy)

URSUS da 80 traktorów ponad roczny plan. Taka

jest odpowiedź robotników tej wielkiej fabryki na apel
huty „Pokój", uczczenia nowymi osiągnięciami produk

cyjnymi 33 rocznicy Wielkiej Rewolucji Październikowej
1 II Światowego Kongresu Pokoju. Ponad to kobiety, pracu
jące w „Ursusie" zobowiązały się dać kilkaset godzin pracy
przy kopaniu ziemniaków w pobliskim PGR.

Z nadchodzących dalszych meldunków notujemy:

Meldunki
korespondentów
»Echa«

GMINNA SPÓŁDZIELNIA
Z.S.CH. PRZEJĘŁA OGRODY

W CHRZANOWIE
Miejska Rada Narodowa w Chrza

nowie postanowiła przekazać ogro
dy miejskie pod Zarząd Gminnej
Spółdzielni „Samopomoc Chłop
ska" Stwierdzono bowiem iż do
tychczasowa gospodarka władz

miejskich była bardzo mało wy
dajna. Nowy Zarząd powinien
znacznie podnieść wydajność prze
jętych przez siebie ogrodów (jaga)

WYSTAWA PRAC
ROBOTNIKÓW - ARTYSTÓW

starań Pow. RZZ
, otwarta zostanie

w dniu 10 paź
dziernika pierw
sza . wyistawa
prac artystów

amatorów w

dzliedziinie sztuk

plastycznych.
Wystawa li

czyć będzie bli
sko 150 ekspo
natów!. (które da
dzą nam prze-

nie' tylko prac ar-

W wyniku
w Chrzanowie

gląd osiągnięć
tystycznych tutejszych robotni

ków, lecz również wyników ich
pracy zawodowej.

Wystawa mieścić się będzie w

Domu Związkowym. ZZG. w

Chrzanowie, (j)
CZERNA I WZGÓRZE BĘDĄ

MIAŁY DROGĘ
Projekt budowy nowej drogi łą

czącej miejscowości Czerna i Wzgó
rze w gminie Krzeszowice został
już całkowicie ukończony. Obecnie

przystąpiono do wytyczenia i pa
likowania drogi.

Brak drogi był bolączką tutej
szej ludności wiejskiej i robotni
czej, która z radością powitała roz

poczęcie prac przy budowie szosy.

W dniu 26 września 1950 r. zginął śmiercią tragiczną wielo,
krotny motocyklowy Mistrz Polski

rekordzista torów żużlowych
ALFRED SMOCZYK

W zmarłym tracimy wzorowego żołnierza i zawodnika, do
brego towarzysza i kolegę.

CZESC jego pamięci
Centralny Wojskowy Klub Sportowy

ECHO KRAKOWSKIE

Dziś
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rozpoczyna się

tydzień
propagandy
radiofonizacji
kraju
rjZIS rozpoczyna się w całym

kraju Tydzień Propagandy Ra

diofonii.
W okresie Tygodnia odbędą się

liczne pogadanki w szkołach 1

przez radio o dorobku radiofonii

polskiej oraz o jej rozwoju w Pla
nie 6-letnim. Odbędą się poza tym
liczne imprezy.

Społeczny Komitet Radiofonizacji
Kraju ma za zadanie w okresie

Tygodnia zmobilizować społeczeń
stwo do zradiofonizowania szkół w

dziesięciu zelektryfikowanych wo
jewództwach i 50 spółdzielni produk
cyjnych. Ponadto ma być zorgani
zowane kilkaset nowych kół radio
amatorskich, rozprowadzenie 10

tys. aparatów detektorowych i apa
ratów bateryjnych ze Związku 'Ra

dzieckiego — w tysiącu szkół w

woj ewództwach niezelektryfikowa-
nych. (P-k)

Robotnicy Zakładów Obuwia w

Chełmku wykonają plan roczny do
10.X, dadzą ponadplanową pro
dukcję wartości 600 milionów zł i
zwolnią do obrotu 465 milionów zł

przez zmniejszenie zapasu materia
łów i przyśpieszenie cyklu produk
cyjnego.

Stoczniowcy gdyńscy podjęli zo

bowiązania we wszystkich dzia
łach, m. in.: przyśpieszenia remon

tu jednostek morskich, podniesie
nia wydajności pracy.

Robotnicy „Sanowag" podjęii
się wykonać roczny plan produk
cji wozów tramwajowych do 5
grudnia, podnosząc wydajność pra
cyo10—30proc.

Zespoły zatrudnione przy budo
wie osiedla mieszkaniowego ZOR
w Białymstoku zobowiązały się
dać ponad pół miliona zł oszczęd
ności poprzez przyśpieszenie tem
pa robót.

W dalszym ciągu nadchodzą licz
ne zobowiązania brygad młodzie
żowych oraz z FGR, POM-ów i

gromad chłopskich.

Masowe
szkolenie
chłopów
na Wszechnicy
Radiowej

Związek Samopomocy Chłopskiej
przygotowuje się do masowego szko
lenia ideologicznego wszystkich
członków ZSCh oraz niezrzeszonych
chłopów — w ramach I kursu
Wszechnicy Radiowej.:

Do akcji tej przystępują również
Ludowe Zespoły Sportowe, gdzie
kurs uważany będzie jako szkole
nie organizacyjne.

Pracownicy ZSCh oraz aktywi
ści powiatowi, będą odbywać szkole
nie także za pośrednictwem Wszech
nicy Radiowej na kursie II stop
nia. (kr)
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powinien żyć jak ślimak
Wszystkie budynki tuinny mieć

PIORUNOCHRONY
„na trasie44 łóżko - leżak sanatoryjny

Co najciekawszego

dzieje się w jilmip?

„Premiera
warszawska"
na ukończeniu
ra UŻ na ukończeniu jest
Jj film polski, poświęcony
sławowi Moniuszce, a ściśle
wiąc, premierze „Halki" w

1 Obornikach Śląskich
wracają do zdrowia
ludzie zaatakowani

pr^ez groźną chorobą społeczną

nowj/
Stani

mó-
r..... ,, roku

1858 w warszawskiej operze. Rolę
śpiewaczki włoskiej, pani Rivoli,
która śpiewała wówczas partię
Halki, gra w filmie Barbara Ko-
strzewska. Panią Calergis, której
salony artystyczne manę były wów
czas w Warszawie odtzoarza Nina

Andrycz. Stanisławem Moniuszko
jest Jan Koecher, a librecistą „Hal
ki", Wolskim, Jerzy Duszyński. W
tym historyczno-kostiumowym fil
mie, w którym widzowie ujrzą
Warszawę połowy ubiegłego stule
cia, gra prócz 80 aktorów aż 300
statystów. Zespół pracuje planowo,
zgodnie z ustalonym, na wzór fa
bryczny, harmonogramem.

WKRÓTCE wejdzie na polskie
ekrany znakomity film ra

dziecki pt. „Żukowski11, reżyserii
wielkiego Pudowkina i Wasiliewa.
Jest to historia wynalazku ojca
oeronautyki rosyjskiej, Żukow
skiego. W realistyczny sposób
przedstawił mistrz Pudozokin środo
wlsko uczonego Żukowskiego w u-

biegłym stuleciu, w mrokach pano
wania caratu, trudności, z jakimi
r.iusiaf zwalczyć wielki wynalazca
samolotu, przyczyny dla których
późniejsze wynalazki zachodu zy
skiwały rozgłos, a zoynalazek Żu
kowskiego dopiero przy władzy ra

dzieckiej, ujrzał światło dzienne.

Film jest barwny, tym większą
daje złudę realnego bliskiego wi
dzowi życia. Główną rolę Żukow
skiego gra znakomicie aktor Ju-
rowski. (k. b.).

ZALEDWIE 40 minut jedzie się z Wrocławia i już się jest
na miejscu, w Obornikach Śląskich. Bardzo to ładna

miejscowość, położona w paśmie Gór Kocich, a wyróż
niająca się niezmiernie łagodnym klimatem. Jesienią dojrze
wają tu winogrona, a zimą nie trzeba nawet okrywać róż.

Dlatego tutaj właśnie walczy się z gruźlicą.

roba może zaatakować każdego,
bez względu na to, kto mu wy
płaca pobory.
Oborniki odciążają poważnie szpi

tale wrocławskie, bo tu odwozi się
chorych na kilkumiesięczny okres

pooperacyjny po zabiegach chirur
gicznych klatki piersiowej oraz

dzieci, na leczenie streptomycyną
Lekarze odbywają w Obornikach

częste konsylia i konferencje nau
kowe i pozostają w stałym kontak
cie z wrocławską Akademią Me
dyczną.

| AK wykazuje statystyka, gospo
J darka społeczna ponosi rok

rocznie znaczne straty od pioru
nów. Aby zmniejszyć niebezpieczeń
stwo dla ludzi i zredukować stra
ty, należy rozpowszechniać stosowa
nie piorunochronów w jak najszer
szym zakresie, nie tylko w mia
stach, lecz szczególnie na wsiach,
gdzie straty z powodu piorunów
są znacznie poważniejsze.

W piorunochrony powinno się
zaopatrywać przede wszystkim bu
dynki, w których odbywają się licz
ne zgromadzenia, magazyny mate
riałów łatwopalnych, budynki miesz
czące wielkie wartości naukowe, hi

Ambulanse

Odpowiadamy na listy

170 mlln. zł
oszczędności

przyniosą
zobowiązania
robotników ZPB

i m.F.Dzierży ńskiego
Dalekopisem z Łodzi.
Robotnicy Zakł. Przem. Baweł

nianego im. F. Dzierżyńskiego w

Łodzi podjęli wczoraj dla uczcze
nia 33 rocznicy Wielkiej Rewo
lucji Październikowej liczne zobo
wiązania indywidualne i zespoło
we.

Zobowiązania te, wyrażające się
w podnoszeniu wydajności i jako
ści produkcji, usprawnieniu pracy,
upłynnieniu remanentów i wzroście
ruchu wielowarsztatowego, przynio
są ogółem ponad 170 milionów zł.
oszczędności.

W jednej tkalni zakładów po
wstał równocześnie zespół im; Czut
kicha ,który liczy 36 osób. Zespół
ten, składający się z młodzieżow
ców,. przystąpi do pracy, opierając
się o metody znanego radzieckiego
racjonalizatora tkackiego Aleksan
dra Czutkicha. (f.).

Najładniejsze sanatorium nazy
wa się „Leśne". Kiedyś leczyli się
tu bogaci Niemcy, a dla rozrywki
urządzono im w parku sanatoryj
nym zwierzyniec, z lwem i innymi
drapieżnikami w klatkach. Od tam

tej pory wiele się zmieniło. Klatki
są prawie puste. Jest tylko jeleń-
rogacz i mały konik islandzki oraz

trochę królików 1 świnek morskich.

Niby nic nadzwyczajnego.
A w luksusowym sanatorium le

czą się ludzie pracy. Wszystko tu
lśni czystością, która pachnie pastą
do podłóg i środkami dezynfekcyj
nymi.

NIE WSZYSCY UMIEJĄ.-
CHOROWAĆ

EKARZE wygłaszają również

pogadanki dla chorych. Bo o-

Jakie ma znaczenie

STU SZEŚĆDZIESIĘCIU
C TU sześćdziesięciu chorych pro

wadzi nieruchome życie mię
dzy łóżkiem a leżakiem. Mimo to
nie są odcięci od świata zdrowych,
bo mają radio, kino i gazety, od
czyty, pogadanki, uroczystości i a-

kademie.

Mają także własny samorząd 1
komórki organizacji społecznych.
Aby przeszkodzić im w szkodliwej
kontemplacji, stosuje się terapię
pracą, czyli leczenie, za pomocą
nieuciążliwych, a absorbujących za

jęć. Z

styczne
które z

bią dla

cjentki.
cichym parku, w którym jesień u-

czyniła już znaczne spustoszenie.
Leczenie polega także na zabie

gach. W sanatorium „Leśne" jest
sala operacyjna. Tu dopełnia się
odmę i przepala zrosty: A dumą
zakładu jest tomograph, jeden z

nielicznych w Polsce aparatów do

warstwowego prześwietlania

tej terapii powstają arty-
guziki skórzane i filcowe,

wielkim zamiłowaniem ro-

spółdzielni, niektóre pa-
Inni chorzy spacerują po

Lkazuje się, że nie wszyscy umieją...
chorować. Leczenie gruźlicy polega
w znacznej mierze na unierucho
mieniu chorego. Chory powinien
żyć życiem ślimaka. I na ogół lu
dzie to rozumieją. Ale nie wszyscy.
Bo kiedyś na przykład dwaj pacjen
ci wymknęli się bez przepustki, i

upili się na mieście. I za to zostali
jeszcze przed ukończeniem kuracji
usunięci z sanatorium. Nie wolno
bowiem lekceważyć sobie leczenia
za społeczne pieniądze. I trzeba tak
że pamiętać, że człowiek nie nale
ży tylko do siebie, ale również i do

społeczeństwa, a własne zdrowie

jest także dobrem społecznym.
W Obornikach są 4 sanatoria i

zakład pracy ozdrowieńców. Razem
600 łóżek. Do końca roku ma być
1000. Ale wszystko jeszcze za mało.
Walka z gruźlicą jest ciężka. Jest
za mało łóżek, za mało lekarzy, a

za dużo chorych. Jednak z roku na

rok sytuacja się poprawia.
A co dzień na stacji w Oborni

kach można zobaczyć parę osób z

walizkami. To są ci, którzy opuści
li już sanatorium. Wsiadają do po
ciągu i jadą do swoich domów, do
miast gdzie pędzą samochody, gdzie
płoną wielkie światła i gdzie huczą
fabryki. Wracają do pracy!

Irena Janowska

sanitarne

d!a Korei
zakupią Koła PCK

PO RAZ PIERWSZY w całym
kraju przeprowadzane są wy

bory do władz wszystkich szcze
bli Polskiego Czerwonego Krzyża,
kierownictwo instytucji tej prze
chodzi bowiem w ręce społeczeń
stwa.

Obecnie odbywają się zebrania

wyborcze do Zarządu Kół PCK,
na których składane są sprawoz
dania z dotychczasowej działalno
ści i podejmowane zobowiązania.

Na zebraniu w fabryce „Fuch-
sa" w Warszawie uchwalono rezo
lucję, potępiającą barbarzyńskie
naloty imperialistów amerykań
skich na bezbronną ludność Ko
rei.

„Na znak solidarności z demo
kratyczną Koreą —

słowa rezolucji —

zbiórkę na zakup
sanitarnych, które
pomoc bohaterskiej
rei i jednocześnie
wszystkie Koła PCK
kraju do podjęcia, za naszym
przykładem, tego zobowiązania.

(zd.)

brzmią dalej
podejmujemy
ambulansów
będą niosły

ludności Ko-
wzywamy
w całym

storyczne i artystyczne, domy bar
dzo wysokie, względnie stojące w

odosobnieniu na wzgórzach, a

wreszcie budynki o strzechach mięk
kich i słomianych i takie, w pobli
żu których, wzgl. w które już pio
runy uderzały.

Zadanie piorunochronów pole
ga na chwytaniu i na odprowa
dzaniu do ziemi, w sposób nie
szkodliwy, nadciągających uda
rów.

Aby wypełnić to zadanie, budo
wa piorunochronu musi uwzględ
niać najrozmaitsze warunki miej
scowe, jak położenie i kształt bu
dynku, rodzaj gruntu, materiał z

jakiego budynek wystawiono itp.
W żadnym wypadku piorunochro
nów wg szablonu budować nie mo
żna.

Rzeczą doświadczonego fachow
ca jest dostosować urządzenie do
warunków miejscowych, ażeby o-

siągnąć najprostszymi środkami i

najmniejszym kosztem wystarczają
cą trwałość i dostateczne zabezpie
czenie. — Zakładane urządzenia
nie powinny wpływać ujemnie na

zewnętrzny wygląd budynku.

Każdy piorunochron należy sy
stematycznie i regularnie badać

przez rzeczoznawców, a to dla u-

trzymania piorunochronu w do
brym stanie. Badanie urządzeń pio
runochronowych należy przeprowa
dzać wkrótce po wykonaniu urzą
dzenia, po wprowadzeniu zmiany
lub po naprawie instalacji, a tak
że po naprawach budowlanych, je
żeli przy tych naprawach mogły
zajść jakieś uszkodzenia pioruno
chronu, a wreszcie po uderzeniu

piorunu.
Odbiór instalacji piorunochro

nów, badania i pomiary należy po

wierzyć technicznie wykształconym,
i doświadczonym fachowcom. Bada

nie i pomiary piorunochronów po
winny być przeprowadzane w re
gularnych odstępach czasu.

inż. Bolesław Jurski

Jak pierwsza na PKP
~ elektromonter

płuc.

przyspieszenie obiegu środkom
obrotomuch?

Czytelnik „Echa" ANTONI SEKUŁA,
Kraków, zapytuje: „Na czym polega
przyspieszenie obiegu środków obroto
wych i jaki to ma związek z wykonaniem
planów produkcyjnych."

y EBY odpowiedzieć na pyta-
nie: na czym polega przy

spieszenie obiegu środków obroto
wych, trzeba przede wszystkim wy
jaśni, co to znaczy „środki obroto
we".

Każde przedsiębiorstwo operuje
środkami podstawowymi (obejmu
ją one wartość budynków, maszyn,
urządzeń produkcyjnych itd.) i
środkami obrotowymi (obejmują
one pieniądze, wartość surowców,
paliwa, towarów itd.).

Środki podstawowe (budynki,
maszyny) zużywają się w ciągu
lat, bardzo powoli i stopniowo.

. Środki obrotowe natomiast (surow
ca ,paliwo, materiały pomocnicze)
zużywają się w procesie produk
cji całkowicie.

_ Prześledźmy teraz Jak odbywa
się cykl produkcyjny (droga od zło
tówki do gotowego wyrobu). Na

początku środki obrotowe mają
formę pieniądza. To jest pierwsze
stadium. Przedsiębiorstwo zakupu
je za nie surowce, paliwo itd. i
stwarza pewien zapas konieczny
dla nieprzerwanej pracy — to jest
drugie stadium. Następnie zakupio
ne surowce, materiały pomocnicze
i paliwo biorą udział w produkcji
— to jest trzecie stadium. Następ
nie otrzymujemy gotowe wyroby—
to jest czwarte stadium. Na tym

po karze Śmierci — uniewinnienie
. Beniaminowie podczas okupacji liitlerow-

SKiej organizacja podziemna dokonała zama-

enu na składy benzyny w koszarach SS. W
oawet za to hitlerowcy zaaresztował} zakład
ników, a wśród nich niejakiego Sosińskiego,
lecz po paru dniach wypuścili ich, a zabrali
nowych ludzi, których od razu rozstrzelano.
Ponieważ w tym czasie zatrzymano również
zonę Sosińskiego i poddano ją przesłucha
niom, fama miejscowa upatrywała w Jadwi
dze Sosińskiej i jej znajomej, Marii Markie
wicz, konfidentki.

Po wyzwoleniu obie stanęły przed sądem i
zoi tały skazane na karę śmierci. Sprawę ich
rozpatrywał gruntownie na zajadzie rewizji,
wniesionej przez obronę, Sąd Haiwyższy, któ
ry wyrok uchylił i obie uniewinnił.

-------

kończy i zamyka się cykl produk
cyjny.

Zaczyna się wówczas nowy cykl
— handlowy. Ze składu fabryczne
go towary idą do hurtowni, to jest
jedno stadium. Z hurtowni, we
dług rozdzielnika — do sklepów
detalicznych, to jest drugie sta
dium. Stąd trafiają do spożywcy
i zamieniają się w pieniądz — to

jest trzecie, ostatnie stadium. Na
tym zamyka się cykl handlowy,
który przebywa towar.

O co teraz idzie? Idzie o to, że
by tempo przechodzenia środków

obrotowych z jednego stadium do
drugiego, zarówno w procesie cy
klu produkcyjnego, jak i w proce
sie cyklu handlowego, było jak naj
szybsze i bez hamulców.

To właśnie oznacza przyśpiesze
nie obiegu środków obrotowych.

Co to daje przedsiębiorstwu i ca

łemu gospodarstwu narodowemu?
_ Przedsiębiorstwo, w którym o-

bieg środków odbywa się szybko 1

sprawnie nie odczuwa niemal ni
gdy trudności finansowych.

Przyspieszenie zaś środków obro

towych w każdym zakładzie pracy
choćby o jeden tylko dzień, ozna
cza w sumie dla całego kraju
zwolnienie setek milionów złotych,
które państwo może z pożytkiem-
przeznaczyć na inne cele gospo
darcze.

Teraz sądzę, będzie dla Was ja
sne, jakie olbrzymie znaczenie
ma przyspieszenie środków obroto
wych ,zwłaszcza w produkcji, ala
realizacji Planu 6-letniego. I że

przyśpieszenia tego nie należy
traktować jako jednorazowej akcji,
lecz jako ciągłą,, wytrwałą walkę.

Jaką drogą osiąga się przyspie
szenie środków obrotowych? Dro
gą sprawnej organizacji pracy,
drogą maszynizacji procesów pro
dukcyjnych (ręczna praca przedłu
ża okres od surowca do gotowego
towaru), drogą udoskonalenia tech
nologii produkcji (usprawnienia ra

cjonalizatorskie), drogą automaty
zacji poszczególnych procesów pra
cy, drogą sprężystego rozdzielnic
twa w obrocie handlowym itd.

W pobieżnym skrócie — nie wy
czerpując zagadnienia — odpowie
dzieliśmy na Wasze pytanie. Ocze
kujemy dalszej korespondencji.

Wiktor Jur.

W „SZAROTCE"
C ANATORIUM dla dzieci
‘D wa się „Szarotka". A

dzieci nie przestają być dziećmi.

Chcą biegać, chociaż im nie wol
no, nie zawsze chcą się uczyć,
ciąż muszą, mogą zachorować
odrę, lub szkarlatynę, chociaż
powinny. Z tych względów, na

dzieci w „Szarotce" jest około
osób personelu. Jest tu oczywiście
szkoła i przedszkole. Lekcje w szko
le trwają tylito 30 minut. I jeszcze
czymś różni się ta szkoła od nor
malnej — jest tu bardzo cicho 1
nawet podczas pauzy nie słychać
wrzasków.

Dzieci, które nie wstają z łóżek,
również się uczą. Uczą się nawet
dzieci chore na gruźlicze zapalenie
o-pon mózgowych, przebywające na

długotrwałej kuracji streptomycy-
nowej. Zresztą, wbrew chorobie wy
glądają zdrowo i wesoło i.nikt by
nie powiedział, że im coś dolega.

Nauczyciele w sanatorium pra
cują ofiarnie, a że są na etacie
Ministerstwa Oświaty, nie dosta
ją 40 proc, dodatku zakaźnego^
jaki otrzymuje cały pozostały
personel, będący na etacie Mini
sterstwa Zdrowia. A przecież cho

nazy-
chore

cho
na

nie
190

100

Uśmiechnij się

Jasio: — Mamusiu, dzisiaj na

lekcji przyrody dałem najlepszą
odpowiedź z całej klasy.

Mamusia: — To bardzo ładnie,
Jasiu! A cóżęś ty powiedział?

Jasio: — Powiedziałem, że struś
ma trzy nogi.

Mamusia: — Ależ chłopcze,
ma tylko dwie!..

Jasio: — Tak, ale wszyscy inni
chłopcy powiedzieli, że on ma

cztery.

on

zdobyła awans społeczny
Do końca b. r.

3000 pracownic kolejnictma
będzie przeszkolonych
na specjalnych kursach
LICZBA kobiet, zatrudnionych na Kolejach Państwowych rośnie

szybko w wyniku szeroko zakrojonej akcji szkoleniowej, pro-
wadzonej energicznie przez Dyrekcję Generalną PKP przy współ
udziale' Ligi Kobiet i czynników społeczno - politycznych. Obecnie
na 34 kursach szkoli się ponad 1000 kobiet. Cyfra ta wzrasta z mie
siąca na miesiąc i do końca 1950 r. osiągnie około 3 tys. przeszko-

Nasze- przepisy

Korniszony i ogórki
na zimową mizerię

Małe ogórki korniszonowe ob
myć z brudu i posolić. Po 24 go
dzinach wytrzeć ściereczką, włożyć
w garnek i zalać przegotowanym
przestudzonym octem. Na drugi
dzień ocet odlać, przegotować i

przestudzonym — znowu zalać kor
niszony. Na trzeci dzień ocet znów
odlać, przegotować z pieprzem w

ziarnkach, zalać ciepłym octem

korniszony ,a gdy wystygnie owią
zać pergaminem. Korniszony nale
że przytem przełożyć w słoju
bobkowymi liśćmi, gorczycą, pie
przem i cebulką.

OGÓRKI NA ZIMOWĄ MIZERIĘ
Obrać starannie zielone ale doj

rzałe ogórki, zostawiając ogonek z

tej strony gdzie ogórek rośnie, po
solić bardzo obficie, ułożyć w ka
miennym garnku przesypując solą,
na wierzch przysypać jeszcze war

stwę soli, zawiązać papierem per
gaminowym i wynieść do piwnicy.
Biorąc do użytku w zimie — wy
moczyć najmniej 6 godzin, zmienia

jąc kilkakrotnie wodę, póki okaże

się niesłona. Wtedy pokrajać cien
ko i jak zwykle zaprawić octem,
oliwą 1 pieprzem, nie używając
Już soli.

-lonych pracownic PKP.
Niezadługo nie będzie takich

działów pracy w kolejnictwie, któ
re nie zatrudniałyby kobiet. Szko
lą się one więc na stanowiska dy
żurnych ruchu, rewizorów pocią
gów, konduktorów, telegrafistów,
kasjerów, magazynierów, księgo
wych, referentów personalnych.
Kobiety będą również zajmować
stanowiska podstawowe i kierowni
cze dla, potrzeb ruchu, jak — ma
szynistów parowozowych, spawa
czy, torowych, dróżników, monte
rów oraz zawiadowców stacji i‘ od
cinków drogowych, naczelników
ruchowo - handlowych itp.

Katarzyna Kozera -— córka ro
botnika kolejowego, dyżurna ru
chu na stacji Gromnik, czyni obec
me bardzo dobre postępy w nauce

na kursie „naczelników oddzia
łów ruchowo -. handlowych". Na

centralny kurs referentów perso
nalnych przy Dyr. Gł. PKP powo
łano m. in. robotnice: Krystynę
Łukaszów, z DGKP, Katarzynę Fi-
ziołek ze st. Wrocław, Helenę Le
wicką i Zofię Kujawa z warszta
tów mechanicznych w Bydgoszczy
i Poznaniu.
O IERWSZĄ kobietą elektromon
* terem w służbie PKP jest
22-letnia Bronisława Milaszewska.
Bronka już od dziecinnych lat
zdradzała zamiłowanie do „mę
skich" zawodów — interesowało
ją, wszelkie majsterkowanie. Nikt
wówczas jednak nie zwracał uwa
gi na zdolności robotniczego dziec
ka.

Bronka więc po zakończeniu woj
ny rozpoczyna pracę jako sprzą
taczka PKP w Gdyni. Chętnie po
maga wszystkim, a zwłaszcza e-

lektromonterom. Zainteresowano
się nią i marzenie młodej dziew-

I

czyny zostało spełnione. Pojechała
na kurs do Wrzeszcza.

— Czy wie Pani, że będzie Pa
ni jedyną kobietą na kursie —

zapytano ją w kancelarii.
— Nie przestrasza mnie to. Bar

dzo pragnę zdobyć zawód elektro
montera — odpowiedziała Bronka.

Dziś Bronisława Milaszewska po
siada już świadectwo czeladnicze,
pracuje w Dyr. Okr. PKP Gdańsk,
jest czynną również pracownicą
społeczną i nie rezygnuje ze zdo
bycia wyższych kwalifikacji w

swoim zawodzie.
Tak zdobyła swój awans społe

czny, pierwsza w PKP kobieta —

elektromonter, (zd.').

0 sklep
spółdzielczy'
proszą mieszkańcy
Kochanowa
i Kleszczowa

Wielką bolączką mieszkańców
Kochanowa i Kleszczowa jest brak
na ich terenie sklepu spółdzielcze
go, w którym mogliby się zaopa
trzyć w artykuły codziennego uży
tku.

Po różnego rodzaju drobnostki
jak ocet, nafta, papierosy, zmusze
ni są mieszkańcy Kochanowa i
Kleszczowa, przeważnie małorolni

chłopi i robotnicy kolejowi, chodzić
do sklepów w Rudawie lub Zabie
rzowie, a więc przebywać trasę o-

koło 4 kilometrów.
Brak sklepów spółdzielczych w

Kochanowie i Kleszczowie przewi
duje jeszcze i tę trudność, że mie
szkańcy tych miejscowości, należą
cych do gminy Liszki (pow. Kra
ków) oddalonej o 8 km. nie otrzy
mują zwykle przydziałów niektó
rych _ artykułów spożywczych w

sklepie spółdzielczym w Rudawie,
która należy do pow. Chrzanów.

Czas najwyższy zorganizować w

Kochanowie sklep spółdzielczy. Jest
nawet tam niezamieszkały 1-piętro-
wy budynek, nadający się dosko
nale na założenie spółdzielni, (B.J.)
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ROZPOCZYNAMY NOWY ROK AKADEMICK
ECHO KRAKOWSKIE

nam dostarczyć pra-
nauki. Oznacza to

że przyśpieszamy do-

Piof. di Stefan Grzybowski
rektor Wyższej Szkoły Ekonomicznej.

W pierwszym roku Planu 6-letniego powstała w Krakowie

Wyższa Szkoła Ekonomiczna
której zadaniem będzie przygotowanie nowych kadr

dla potrzeb gospodarki planowej

czy brakom zna
dia niego, jako

WYŻSZA Szkoła. Ekonomiczna
będzie najnowocześniejszym

typem wyższej uczelni w Krako
wie. Wpłyną na to dwa elementy.
Pierwszy — to ścisłe powiązanie
organizacji, programów. uruchamia

nych wydziałów, sekcyj i specjali
zacji, ilości studiujących na po
szczególnych kierunkach — z ba
zą gospodarczą i potrzebami speja
listycznej gospodarki państwowej
oraz z właściwościami rejonu, dla

którego działać ma uczelnia.

NIERAZ, rzecz jasna, dla nie-

przyzwyczajonych do tego sy
stemu będzie się to wydawało z

peczątku uciążliwym. Jednak skie
rowanie studenta, nawet wbrew
jego chęci i pierwotnym zamia
rem, na określony kierunek stu
diów, czy też skierowanie profe
sora na określony temat czy na
wet dokładnie sprecyzowaną
t”eść wykładów albo ćwiczeń jest
niezbędne dla potrzeb gospodarki
planowej. Jest to również celowe i
dla samego studiującego jako jed
nostki, gdyż zapobiega przyszłym
nieporozumieniom
lezienia właściwej
fachowca pracy.

Całość studiów
na gruntownej podstawie ekono
micznej i filozoficznej: wykłady
ekonomii, materializmu dialektycz
nego i historycznego oraz zasad

planowania gospodarki narodowej,
połączone — jak i inne wykłady—
z dużą ilścią ćwiczeń, są podstawą
dla całości trzyletnich studiów na

stepniu zawodowym, a także i dla

kandydatów na przyszłych pracow
ników nauki.

Plany przewidują taką obsadę
Sił naukowych i takie możliwości

pomieszczeniowe, aby dla każdego
studenta było miejsce na sali wy
kładowej a ćwiczenia odbywały
się tylko w małych grupach, a nad
to — aby można było wpi'owa-
dzić prawdziwą dyscyplinę pracy.

Taką dyscyplinę w zakładzie nau
kowym można będzie w pełni
wprowadzić dopiero wówczas,
gdy wszystkim studentom umożli
wi się intensywną i owocną pra
cę. W związku z tym przewiduje

Eostaje oparta

Sylwetki krakowskie

Stefania Kozak
i Izabela Nowak
słuchać będą jutro
po raz piertuszy

wykładu na AL
NARESZCIE! Lista jest. Tłum

Oczekujących zafalował i rzu
cił się do tablicy. Każdy szybko
■przebiega wzrokiem listę czy jest
jego nazwisko.

„...Jest, jest!" STEFANIA KO
ZAK z Przemyśla szybko odnalazła
swoje. Zadowolona i szczęśliwa o-

powiada nam, jak uparcie i wy
trwale dążyła do tego, by dostać
się na tę upragnioną medycynę.

Ojciec pracuje w parowozowni
PKP w Żurawicy.

Maturę zdała z wynikiem bardzo
dobrym. Z radością też poszła, na

kurs przedegzaminacyjny ZAMP,
na którym rozszerzyła i uporządko
wała, swoje wiadomości.

Egzaminy wstępne zdała z wy
nikiem bardzo dobrym, lecz mimo

wszystko z biciem serca, oczekiwa
ła na ostateczną decyzję.

-)£■
T ZABELA NOWAK nie
1 wała nawet egzaminu

nego, bowiem przy maturze
dżinie otrzymała zaszczytny

zda-
ws tęp
ić Bę-

tytul
Przodownicy Nauki i Prąci/ Spo
łecznej. Ciężko zapracowała sobie
na ten tytuł ,ale dziś otrzymała za
służoną nagrodę.

Ojciec jej jest- robotnikiem w Dą
browieckim Zjednoczeniu Przemy
słu Węglowego, a ona sama pro
wadziła samodzielnie samorząd,
szkolny, będąc jednocześnie aktyw
ną społecznie we wszystkich, orga
nizacjach młodzieżowych.

Dziś myśli także o tym, by na
dal połączyć naukę z pracą spo
łeczną.

się znaczne zwiększenie ilości
miejsc w domach akademickich o-

raz stypendiów.
REORGANIZACJA NAUCZANIA

IĄ RUGI ELEMENT — to reor-

ganizacja nauczania, reorgani
zacja na wszystkich latach stu
diów. Nie zaczynamy więc tylko
od roku I przy pozostawieniu star

szych lat z dawnymi programa
mi, lecz sięgamy od razu do wszy
stkich studiujących roczników, do
całości kadr młodzieżowych.

Cóż to oznacza? To znaczy,
przede wszystkim, że w ścisłym
związaniu z potrzebami Planu

Sześcioletniego, w ścisłym opar
ciu o potrzeby budującej się No

wej Huty i zadania ekonomicz-

U progu nowego roku

akademickiego
Napisał prof. dr T. Marchlewski rektor UJ

ROZPOCZYNAJĄCY się rok
akademicki nakłada spe

cjalnie doniosłe i ciężkie obo
wiązki na uczącą się młodzież
i personel naukowy. Giganty
czne zadania, jakie stawia
przed nami Plan Sześcioletni,
wymagają licznych, starannie

przygotowanych kadr pracow
ników technicznych i nauko
wych w najrozmaitszych dzie
dzinach naszego życia gospodar
czego i kulturalnego.

Nabór na Wyższe Uczelnie

zapewnił udział w wyższych
studiach przede wszystkim mło
dzieży pochodzenia robotnicze
go i chłopskiego. Niemniej cha
rakterystyczną i znamienną
jest rzeczą, że równe prawa w

uzyskaniu dostępu do uczelni

przysługują dzieciom technicz
nej twórczej inteligencji i nau
czycielstwa. świadczy to o ści
słym zespoleniu, o istotnej jed
ności twórczej pracującej in
teligencji z klasą robotniczą.
r7 ADANIA, jakie stawia

przed nami Plan Sześcio
letni, każą studia uniwersytec
kie traktować szczególnie solid
nie i poważnie. Dlatego też z

bież, rokiem akademickim obo
wiązywać będzie na uczelniach
ścisła dyscyplina pracy, wyma
gająca od każdego studenta
czynnego udziału w studiach,
tak, aby tzw. „odsiew" przy
egzaminach zredukowany zo
stał do minimum. Czuwać nad

tym muszą tak organizacje
młodzieżowe, jak i cały perso
nel nauczający.

Komitet

Przed gmachem Uniwersytetu Jagiellońskiego ruch, studentki i studenci śpieszą
nazwiska znajdują się na listach.

Pfi' MUAt tRATĘ. PRZYJMUJĄ,
WSTYSTKlf ODDZIAŁY P p K

TWCH

Rodzicielski
uj grom. Olszyna
dobrze pracuje

Jeszcze przed rozpoczęciem roku
szkolnego, Komitet Rodzicielski
przy szkole podstawowej w Olszy
nach (gm. Babice) postarał się
spełnić nałożąne nań w związku z

nowym rokiem szkolnym społeczne
obowiązki.

Do osiągnięć Komitetu należy m.

in. dobudowanie dwóch dużych sal

szkolnych. Sale zbudowane są z ce
gły i posiadają oświetlenie elek
tryczne.

Działalność Komitetu Rodziciel
skiego, któremu przewodniczy Jan
Pierzchała, zasługuje na wyróżnie
nie i może być przykładem dla in
nych. (jaga)

ne dla górnictwa 1 przemysłu
ciężkiego ----- tworzymy już w

roku 1950/51 na wszyst
kich trzech latach studiów no
woczesne programy na najwyż
szym poziomie. Oznacza to da
lej, że odcinamy z miejsca za
gadnienie siudiów wyższych, ja

ko dostarczenia kadr na pozio
mie szkoły wyższej, od studiów,
mających
cewników
wreszcie, ijuj uv-

starczenie kadr fachowców i to
fachowców lepszych, niż uprzed
nio, a nie zwlekamy z dostarczę
niem kadr nowoczesnych pra
cowników nauki.
Niezależnie bowiem od kończe

nia swych studiów przez absolwen

Obok dyscypliny pracy wpro
wadzono pewne ułatwienia dla
studentów, pracujących zarob
kowo. Ułatwienia te idą ze

strony instytucji zatrudniają
cych młodzież, tym samym na
kładając na tę ostatnią tym
większy moralny obowiązek
rzetelnego wysiłku w produk
tywnych studiach.

Zagadnienia pracy naukowej
nabierają coraz większej wagi,
w miarę krystalizowania się
wymagań Planu Sześcioletnie
go. Twórcza praca naukowa
wiąże się w tym okresie coraz

bardziej z potrzebami życia,
służąc tym samym całemu na
rodowi. Odnosi się to do wszy
stkich bez wyjątku gałęzi wie
dzy, tak, że błędne jest mnie
manie, jakoby powiązanie nau
ki z życiem miało jej horyzon
ty zacieśniać w jakikolwiek
sposób i degradować do roli

ciasnego praktycyzmu.
Nauka tak pojęta, staje się

nie tylko nauką postępową, ale
nauką będącą orężem i narzę
dziem w postępowym rozwoju
ludzkości, a zatem i narzędziem
w ręku świata pracy.

W tym aspekcie rola nauki

staje się specjalnie ważna, jako
jeden z podstawowych elemen
tów w rękach milionowych
rzesz postępowych ludzi, .wal
czących wbrew wszelkim trud
nościom i piętrzącym się prze
szkodom, o zapewnienie dalsze
go rozwoju postępu j szczęścia
ludzkości, tj. w walce o trwał}'
pokój.

HHI

lJLJl

tów dotychczasowego „roku magi
sterskiego" Akademii Handlowej,
planuje się nowego typu magiste-
riaty i nowoczesne aspirantury
dla kandydatów na pracowników
nauki. Oczywiście że tu zwłasz
cza musi nastąpić uprzednio tro
skliwy dobór personalny i układ
studiów.

T UŻ te całkiem ogólne infor-
J macje wskazują na szerokość

projektów i zamierzeń. Nic też

dziwnego, że ekipa, przygotowują
ca otwarcie Wyższej Szkoły Eko
nomicznej a składająca się częścio
wo z dotychczasowych pracowni
ków A H., a częściowo skomple
towana już pod, kątem widzenia

potrzeb W. S. E, jest pochłonię
ta wytężoną pracą Biorą w niej
również udział studenci i absol
wenci dotychczasowej A.H.. Wie
lu wprost z ławy uczelni, kończąc
jeszcze ostatnie egzaminy, przystą
piło do pracy, Ale też zakres pra
cy do wykonania — choć mówi
my tylko o wstępnej organizacji
— jest jeszcze bardzo poważny.
BRAKI MUSZĄ BYC USUNIĘTE

T EDNYM z największych, mo-
J że nawet największym bra

kiem jest do tej pory sprawa po
mieszczeń. Dla nowej uczelni

dotychczasowe pomieszczenia A-
H. są zbyt szczupłe. Pierwsze sta
rania idą w kierunku uzyskania
tylu pomieszczeń, aby każdy stu
diujący miał zapewnione miejsce,
wskutek czego będzie można
znieść system zwalniania studenta
z brania udziału w zajęciach u-

czelni.

Wszystkie te trudności muszą
być usunięte, tak, by studenci
W.S.E, mogli kończyć planowo swe

studia i następnie przystąpić do
dalszej pracy nad budową pod
staw socjalizmu w Polsce Ludo
wej.

Przemysł Naftowy

szkoli nowe kadry
fachowców
uj kopalni szkolnej

Dział Szkolenia Zawodowego
CZPN realizując wytyczne IV i V

plenum KC PZPR przystąpił do

wprowadzenia nowych form szkole
nia młodych kadr dla przemysłu
naftowego. W tym celu przystąpio
no do uruchomienia Kopalni Szkol
nej.

Kopalnia ta zbudowana od pod
staw wyłącznie przez uczniów,
jest zwrotem w dotychczasowych
formach szkolenia zawodowego.
W roku 1951 uczniowie szkół naf

towych otrzymają najnowocześniej
sze urządzenia dla nowej Kopalni
Szkolnej, które Polska otrzymuje ze

Związku , Radzieckiego-

W tym oto dawnytn pałacu Lub omirskich zamieszka, młodzież.
Będzie się tu bowiem mieścił Dom Medyków.

Likwidacja autonomii ZAMP

zbliży jeszcze bardziej
młodzież studiującą i pracującą

RADA Naczelna ZMP w dniu 2.VII br. uchwaliła likwidację auto
nomii ZAMP (Związku Akade mickiej Młodzieży Polskiej) i wcie

lenie jego organizacji do terenowy ch organizacji Związku Młodzieży
Polskiej.

Autonomia ZAMP-u na wyższych uczelniach podyktowana była trądy
cją, specyficznymi warunkami na wyższych uczelniach, a przede wszy
stkim koniecznością skoncentrowa nia postępowej młodzieży studenc
kiej do walki o demokratyzację'
szkół wyższych, pozostających w ty
le w stosunku do innych odcinków

życia kraju i działalności mło
dzieży.
WCIĄGU dwóch lat od powsta

nia ZMP i ZAMP-u napłynę
ło na wyższe uczelnie tysiące mło
dzieży robotniczo - chłopskiej. Naj
lepszym porównaniem będą cyfry,
a mianowicie: w roku 194S-47 mło
dzież robotniczo - chłopska stano
wiła 18 proc, ogółu studentów, a w

roku 1949-50 sięgała ona już 40
proc, (na pierwszym roku studiów
58 proc.).

W ciągu dwóch lat zaszły poważ
ne przemiany świadomości politycz
nej studentów — do czego wybitnie
przyczynił się ZAMP, tak, że dal
sza walka o demokratyzację wyż
szych uczelni nie wymaga już od
rębnej formy działalności.
PRZECIWNIE niezbędne jest

zniesienie tej autonomii. Ujed
nolicenie bowiem kierownictwa i
większe powiązania, studentów z ma

sami młodzieży robotniczej pomoże
akademikom skuteczniej i lepiej wy-

pełnić te zadania, które wymagają
dalszego wzmocnienia organizacji
na terenie wyższych uczelni.

Organizacyjnie likwidacja au
tonomii ZAMP polegać będzie na

zastąpieniu Zarządu Głównego
ZAMP-u przez Wydział Młodzie
ży Studenckiej w Zarządzie Głów

nym ZMP.

Likwidacja autonomii zamp
zwiąże jeszcze bardziej mło

dzież uczącą się z jej kolegami pra
cującymi i umocni w walce o rea
lizację Planu 6-letniego na każdym
odcinku, (kal.)

„Starosta"
będzie czuwał

nad nauka
powierzonej sobie

grupy studenckiej
POWAŻNE zmiany zajdą w orga

nizacji pracy studentów w no
wym roku akademickim. Obecnie
bowiem będzie wprowadzona nau
ka indywidualna pod kierownic
twem grup studenckich, liczących
od 30 — 40 członków, które będą
odpowiedzialne za pracę naukową
i dyscyplinę swych członków.

Na czele grupy stać będzie sta
rosta, do którego obowiązków bę
dzie należała m. in. kontrola obec
ności i pracy naukowej poszczegól
nych członków, organizowanie re
petytoriów i utrzymywanie stałego
kontaktu z dziekanatem.

TM/ ROKU bieżącym wprowa-
’ * dzony zostanie po raz pierw

szy w Polsce jednolity program
nauczania.

Również koła naukowe organizo
wane obecnie przy zespołach ka
tedr i instytutach ulegną dużej re
organizacji. Należeć do nich będą
wyłącznie studenci o zainteresowa
niach naukowych z wyższych lat
studiów.

Studenci pierwszego roku zosta
ną zorganizowani w t. zw. kółka

przedmiotowe, w których zapozna
ją się oni gruntownie z daną dzia

1 dziną.



Paździer.

1Niedziela Remigiusza

Od 1 października powstał

jednolity system ubezpieczeniowy
ECHO KRAKOWSKIE Str. 5

ZUPA POMIDOROWA. Ugotować rosót z wło-
«rczvznv i podróbek kurzych. Zarumienić jed
ną cebul, na zloty kolor, dodać do tego krlka

pomidorów (pól kg), poddustć. Przetasować

noraidory do wywaru z włoszczyzny 1 dróbek
i zagotować. Po zestawieniu z ognia zapra
wić pól szklanką śmietany. Podać z ryżem
ugotowanym na sypko. •

KURA NADZIEWANA. Oczyszczoną kurę po
solić (podróbki wzięliśmy do zupy). Zrobić
nadzienie z 15 dkg wątróbki cielęcej lub wie

przowej drobno usiekanej, surowego jaja, gar
ści zielonej siekanej pietruszki, lyzki surowe
go masła i tartej bulki. Posolić do smaku,
nadziać kiirę, otwór zaszyć mocną nicią. Uło
żyć kurę na blasze, na wierzch polozyc parę
kawałków margaryny i upiec w gorącym
piecu, często polewając. Podać do mej bo
rówki. (Gena).

POSTÓJ TAKSÓWEK

Prędzej chorzy ze szpitala kli
nicznego Akademii Medycznej w

Krakowie doczekają się stacji ko-
podziemnej w Krakowie, ani

żeli postoju tak
sówek naprzeciw
ko szpitala.

Pisaliśmy już o

tym nieraz, tłu
macząc koniecz
ność takiego po
stoju.

Dorożki konne,
- =»-- absolutnie nie

mogą spełnić zadań taksówek, (zk)
NIEUPRZEJMA UPRZEJMOŚĆ

i-

lejki

„Poszę mnie przeprowadzić na

drugą stronę!" — prosiła niewido
ma na rogu ul.
Szlak i Długiej.
Prosiła dość

długo. Przechód
nie mijali ją —

nie zatrzymując
się.

Nareszcie
znalazł się ktoś,
kto prośbę jej
spełnił. Po prze

prowadzeniu nie omieszkał jednak
powiedzieć:

„Powinna Pani chodzić z opieką,
nie każdy ma czas na przeprowa
dzanie".

A przecież naprawdę przeprowa
dzenie na drugą stronę ulicy dużo
czasu nie zajmuje... (dj)

TO ZDARZA SIE RZADKO

Ktoś kupił w kiosku paczkę
„Grunwaldów". Dopiero w biurze

zauważył, że brakuje w niej 5 sztuk.
Wieczorem wracając do domu, pod
szedł do kiosku i dość nieśmiało
zwrócił się do właściciela o dodanie

brakujących papierosów.
I wiecie, co??... Otrzymał je! I

jeszcze przeproszono go.

Niecodzienny ten wypadek zda
rzył się w kiosku u zbiegu ul. Sien
kiewicza i Wybickiego, (dj)

Piotr Ożański
najlepszy murarz

z Nowej Huty
żeni się

Piotr Ożański, junak ochotniczej
brygady ZMP, który niedawno do
konał wyczynu murarskiego w No
wej Hucie — żeni się.

Młody rekordzista zdobył sobie
ogólną sympatię. Tak więc np.
spółdzielnia pracy „Gastronom"
urządza Ożańskiemu przyjęcie we
selne w jednej ze swych stołówek
W Nowej Hucie.

Przyjęcie będzie oczywiście bez
alkoholowe. (bp)

Sprostowanie
W numerze wczorajszym na str.

3 uległ zniekształceniu podpis pod
fotografią F. Kasprzyka, co niniej
szym prostujemy.

Tekst powinien brzmieć:

Ostatnio kierownikiem kance
larii głównej w CZPN został Frań

ciszek Kasprzyk, syn małorolnego
chłopa z Gorzkowa koło Wieliczki.

W CZPN pracował on od 19P7

r. początkowo jako goniec, później
w drodze awansu społecznego wy
sunięty na stanowisko urzędnika.

(c. i.)

Redakcja: Kraków, Wiślna 2, III piętro.
Telefony: sekretariat 246-78, dział miejski
219-48, dział terenowy 546-34, dział łącz
ności z Czytelnikami 219-45 (w godz. 13—16).

Dział sportowy i „Piłkarz”, ul. Wielopo
le 1, III p., tel. 543-58 .

Drukarnia RSW „Prasa”
Zam. nr 252ł B — 118585

w województwie krakowskim

Tylko świadczenia emerytalne
pozostanę autonomiczne
Z DNIEM 1 października br. funkcje Ubezpieczalni Społecznej

przejmie Zakład Lecznictwa! Pracowniczego i Zakład Ubezpieczeń
Społecznych. Dzięki tej reorganizacji odciąży się lekarzy od wszelkiej
pracy administracyjnej, umożliwiając im całkowite poświęcenie się
lecznictwu. Niedawno omówiliśmy zadania Zakładu Lecznictwa Pra
cowniczego, dziś zaś zajmiemy się obszerniej działalnością Zakładu

Ubezpieczeń Społecznych. *

ZUS posiadać będzie oddziały wojewódzkie i obwodowe, których za
sięg działania pokrywać się będzie z podziałem administracyjnym
------------------ ------------------------------ Państwa.

Członkowie TPPR
mogą zgłaszać
projekty odczytów
które obcięliby
usłyszeć
na swoim terenie
ZARZĄD Okręgowy Towarzy

stwa Przyjaźni Polsko - Ra
dzieckiej w Krakowie przeprowa
dza w terenie na szerszą niż do
tychczas skalę akcję odczytów i po
gadanek.

Ostatnio prelegenci TPPR wy
głosili odczyty dla pracowników
handlowych na temat: „Handel
spółdzielczy w ZSRR" oraz dla

młodzieży szkolnej o radzieckim

Domu Pionierów.

Program odczytów TPPR ustało

ny jest według wskaźnika zaintere
sowań środowiska, w którym odczy
ty są wygłaszane.

ZARZĄD Okręgowy TPPR w

Krakowie apeluje do wszyst
kich członków zrzeszonych w ko
łach, aby nadesłali propozycje od
czytów, które chcą usłyszeć u sie
bie. (ka)

Dla uczczenia
33 rocznicy
Rewolucji
Październikowej
pracownicy
przem. odzieżowego

podjęli
zobowiązania

Dla uczczenia 33 rocznicy Rewo
lucji Październikowej, pracownicy
Krakowskich Zakładów Przemysłu
Odzieżowego (Rynek Podgórski 3),
podjęli szereg zobowiązań. Postano
wili oni między innymi wykonać
wszelkie prace objęte planem rocz
nym do dnia 20 listopada br.

Postanowili również odpowiedzieć
na apel Lidii Korabielnikowej,
wprowadzając w swoim zakładzie

pracy jeszcze większą oszczędność.
Oszczędność przy krojeniu ubrań

i płaszczy pozwoli na uszycie sze
regu dodatkowych ubrań.

Oprócz zobowiązań zespołowych,
szereg pracowników podjęło rów
nież zobowiązania indywidualne, do
tyczące podniesienia wydajności
pracy, (ij)

Spółdzielcze
sklepy
zaopatrzone są

dobrze w obuwie
Sezon jesienny rozpoczął się.

Przygotowała się odpowiednio do
otwarcia sezonu Centrala Przemy
słu Skórzanego, rzucając na rynek
duże partie obuwia sportowego.
Buciki męskie, damskie i dziecię
ce w kilku kolorach i wszystkich
numerów zapełniają półki krakow
skich spółdzielni.

Oprócz obuwia importowanego
z Czechosłowacji i Węgier, ukaza
ła się już częściowo w handlu no
wa kolekcja wzorów produkcji kra
jowej. W najbliższych dniach skle
py nasze zaopatrzone zostaną w

dalszą partię tych butów, które
tak pod względem jakości, jak i
różnorodności fasonu nie ustępują
produkcji zagranicznej j cieszą się

dużym popytem, (mik)

Dotychczasowe czynności
ZUS będą przezeń dalej wyko

nywane, jednocześnie jednak przej
mie on wszystkie funkcje Ubezpie
czalni Społecznej z wyjątkiem lecz
nictwa. Ponadto zostaną do niego
włączone Brackie Ubezpieczenia
Górników, wykonywane dotychczas
przez odrębne instytucje. Obecnie
więc ZUS przyznawać będzie
wszystkie świadczenia pieniężne,
jak zasiłki czy renty z tytułu cho
roby, wypadku, inwalidztwa, staro
ści i śmierci. ZUS będzie pobie
rał też i wymierzał składki ubez
pieczeniowe.

Jedynie PKP i Zaopatrzenie
Emerytalne Państwowe pozosta
nie poza tym jednolitym syste
mem ubezpieczeniowym. Zaznaczyć
tu należy, że budżet ZUS sta
je się częścią składową budżetu
państwa.
Ponieważ podstawowym założe

niem nowej organizacji jest ułat
wienie i uproszczenie sposobu uzy
skania świadczeń, a tym samym
zbliżenia instytucji do ubezpieczo
nego, ulegną więc likwidacji wszyst
kie fundusze ubezpieczeniowe, jak
i , Ubezpieczalnie Społeczne oraz

spółka Bracka w Tarnowskich Gó
rach i Kasa Bratnia Górników w

Sosnowcu. Funkcje ich obejmie
ZUS, który przejmie również pra
cowników tych instytucji.

KOMISJE ODWOŁAWCZE US.

KOMISJE Odwoławcze Ubezpie
czeń Społecznych, powołane do

rozpatrywania odwołań od decyzji
terytorialnych oddziałów ZUS w

sprawach wszystkich świadczeń pie
niężnych, zastąpią dotychczasowe
Komisje Rozjemcze prźy Ubezpie-
czalniach Społecznych. O świadcze
niach rentowych, orzekać będą na
dal Sądy Ubezpieczeń Społecznych.

Rada Główna Ubezpieczeń Spo
łecznych oraz Rady Wojewódzkie
i Obwodowe przejmą funkcje tym
czasowej Rady ZUS i rad poszcze
gólnych ubezpieczalni. Do ich za
dań należeć będzie: opiniowanie
projektów budżetu, planów inwe
stycyjnych, planów działania Za
kładu i jego oddziałów, występo
wanie z wnioskami o ich działalno
ści oraz kontrola i nadzór nad gos
podarką. *

NOWY STATUT ZUS

TNOTYCHCZASOWE Rady i Ko-

misje Rozjemcze działać będą
do czasu powołania nowych rad i
Komisji Odwoławczych.

Nad działalnością Zakładu Ubez
pieczeń Społecznych sprawować bę
dzie nadzór państwowy — Minister
Pracy i Opieki Społecznej. Rada
Ministrów w porozumieniu z CRZZ
nada nowoutworzonemu, a raczej
zreorganizowanemu zakładowi no
wy statut.

Reorganizacja Zakładu Ubez
pieczeń Społecznych to dalszy
krok na drodze do socjalizacji
urządzeń leczniczych. Zostanie
ona niewątpliwie przyjęta z u-

znaniem przez cały świat pracy.
(kal.)

Słowackiego — godz. 19,30 „Niem-Teatr
cy”.

Teatr____ Stary — godz. 15 „Złote niedole”,
godz. 19,15 „Moralność Pani Dulskiej”. mała
sala — godz. 15.15 „Improwizacja w Wersa
lu” oraz „Uczone bigaloglowy”.

Teatr Rapsodyczny — godz. 19,30 „Lord
Jim”.

Teatr Groteska—g. 17 „Złota rybka”.
Teatr Studio — godz. 19 ..Wyspa pokoju”.
Teatr Młodego Widza — godz. 1*,15 „Okno

w lesie”.
Tear Kolejarza ZZK, ul. Bocheńska 7 —

godz. 15,15 i 19,00 „Nesterko”.

Wczoraj ui Filharmonii odbyła się

AUDYCJA PIEŚNI MASOWYCH
I CIEKAWA DYSKUSJA
na temat ich wykonania

VV CZORAJ w krakowskiej Filharmonii odbyła się pierwsza
y dycja pieśni masowych Po dobne audycje zorganizowane juz
były z inicjatywy Związku Kompozytorów Polskich w Warszawie
i w Poznaniu.

7 AGADNIENIE pieśni maso--

wych uznano w Krakowie za

najważniejsze z tego względu, że

przeznaczone są one dla jak najszer
szych rzesz społeczeństwa. Pieśń
masowa ma dotrzeć do każdego,
musi więc posiadać doskonale opr>a
cowaną oprawę muzyczną i dobry
tekst.

Zebrana publiczność krakowska
na pierwszej tego rodzaju audycji
miała możność usłyszeć nieśni ma

sowę wykonane przez chór i orfcie
stry oraz pieśni chóralne i partie
solowe.

.Na zakończenie odbyła się dysku
sja. Większość dyskutantów tak
muzyków, jak i laików w tej dzie
dżinie, orzekła, że — pieśni maso
we nie osiągnęły jeszcze u nas na

leżytego poziomu. Jak zauważono,
w wielu z nich brakowało melodyj
ności i tzw. „chwytliwoścl".

Próbę tę podjął jedynie — piotr
Perkowski, którego kilka pieśni
przejęto z wielkim entuzjazmem.

(bp)

an-

już

Dziś rozpoczyna sie

„Tydzień
trzeźwości”

Dziś, tj. 1 października
czyna się „Tydzień trzeźwości" zor

ganizowany staraniem Wojewódz
kiego Społecznego Komitetu do

walki z alkoholizmem.

W tym tygodniu Woj. Komitet

prowadzić będzie na

lę propagandę walki

zmem.

Poprzez pogadanki
cjalne prelekcje w zakładach pra
cy, filmy i przezrocza, komitet

chce włączyć do akcji całe społe
czeństwo.

rozpo

szeroką ska-
z alkoholi-

radiowe, spe

Apollo: „Słońce wschodzi” nadpr. „Graj
kowie naszych pól i ląk”.

Sztuka: „śluby kawalerskie'’, nadpr.
„Biskupin". — godz. 16, 18. 20.

Wanda: „Pan Prokouk i S-ka” nadpr. „Wy
słannicy pokoju”

Warszawa: ,,'SS Orzeł zaginał”—nadpr.
„W Kraju Socjalizmu” Nr 7.

Wolność: „Wyspa szczęścia”, nadpr. „Mi
strzowie szybkich wytopów" godz. 16, 18, 20.

Uciecha: „Orzeł Kaukazu” seria I.

Nadpr. „Boks”, godz. 16, 18. 20.
Chemik (Borek): „Pustelnia Parmeńska”.

1-sza seria, nadpr. „Jeziora Mazurskie”,
godz. 19 w piątek, godz. 17, 19,15 sobota,
godz. 15, 17, 19,15 niedziela.

Kino Aktualnoid — Kronika 39/50. „Ra
cjonalizator Uralskiej f-ki maszyn”, „Życie
pszczół”.

Wystawa w Sukiennicach (czytelnia miej
ska): „Dawny Kraków w karykaturze”.

Wystawa w murach floriańskich — „Daw
ne warownie Krakowa”.

Wystawa reprodukcji współczesnego malar
stwa radzieckiego, urządzona staraniem Cen
tralnego Biura Wystaw Artystycznych otwarta

jest we wrześniu w godzinach od 10 — 16
w salach biura przy ul. Łobzowskiej 3, 1. o.

w Krakowie. Wstęp wolny.

DYŻURY APTEK]

Rynek OL 45, Długa 4, Rakowicka 12, PI.
Inwalidów 7, Senatorska 5, Grzegórzecka 9,
Krakowska 1.

DYŻUB POŁOŻNICZY:
Wo wszystkich nagłych wypadkach l na

głych zachorzenlacb oraz w przypadkach po
łożniczych należy wezwać Pogotowie Ra
tunkowe PCK, Kraków, ni. Siemiradzkiego 1,
tel. 222-22 lub 211-12.

Ambulatorium Pogotowia Ratunkowego PCK

jest również czynne przez cała dobę.

WTOREK

Program na fali 19»,91 m.

8,05 Audycja szkolna: „U nas i na świę
cie”. 8,25 Muzyka poranna z płyt. 11,50
„Glos mają kobiety” — Liga Kobiet pracuje.
12.30 Audycja dla wsi. 12,45 Melodie ludowe

gra zespól instrumentalny W. Kaczyńskiego.
13.30 Audycja szkolna „U nas i na świecie".
14,10 Rektor Berlicz „Królewskie polowanie".
14.30 „Powieść historyczna Kraszewski i Sa
si”. 15,00 Koncert malej orkiestry pod dyr.
A. Wiernika z udziałem czwórki radiowej, a-

kompaniuje S. Arzęjrski. 15,30 Audycja dla
świetlic dziecięcych. 15,50 Pogadanka sporto
wa. 16,00 Muzyka kameralna. 16,20 Reportaż
z Państw. Teatru w Bielsku w opracowaniu
W. Zechentera. 16,50 „Rozpoczęliśmy pierw
szy rok planowania w szkolnictwie zawodo
wym” — rozmowa z nacz. wydz. szkól zawo
dowych inż. W. Gajewskim. 17,15 Koncert

muzyki ludowej. 17,45 Audycja SP. 18,00
Dziennik krakowski. 18,10 „Liga Kobiet ma

głos” — w. opracowaniu S. Jasińskiej. 18,30
Żywa skrzynka radiofonizacji kraju. 18,40
Koncert solistów z płyt. 19,20 Muzyka ludo
wa w wykonaniu kapeli ludowej rozgł. pomor
skiej. 20,30 Koncert symfoniczny w wykona
niu wielkiej orkiestry symfonicznej P. R

'21,30 Muzyka i aktualności. 22,25 Muzyka ta

neczna w wykonaniu orkiestry P. R . pod dyr.
J. Cajmera. 23,15 Koncert dawnej muzyki z

płyt.

MIECZYSŁAW KOTARCZYK

dyr. Państwowego Teatru Rap
sodycznego w Krakowie jako
Jim w sztuce „Lord Jim" Con

rada.
(Rys. Sławek Sławkowski)

Tekst Z. '<u!a

Rys. M. Sum

Laboratorium
zbrodni

49 —Tylko nie zgub tego — żar
tował Jerzy, wręczając Hen
rykowi kopertę z artykułami
przeznaczonymi dla warszaw
skiego dziennika. Serdecznie
uścisnęli sobie ręce na poże
gnanie.

50 W samochodzie czekała Hali
na. Kosiba schował kopertę
do teczki i zapuścił motor.

Zakłady fryzjerskie
otwarte od 7 do 21 godz.

Od dnia 1 października ustalo
ne zostały nowe godziny otwarcia
zakładów fryzjerskich w Krako
wie.

Fryzjernie prywatne otwarte

mają być w dnie powszednie od

godz. 9 do 18, zaś w soboty j dni
przedświąteczne od godz. 9 do go
dziny 20.

Spółdzielcze zakłady fryzjerskie
natomiast muszą być czynne co
dziennie (z wyjątkiem niedziel i
świąt) od godz. 7 do 21, bez

przerw obiadowych.

Z sqdu
Sąd Okręgowy Wydział Karny w

Krakowie rozpatrywał sprawę
Edwarda Dryńskiego oskarżonego
o to, że w czerwcu br. w Grodzi
sku, pow. olkuski, umyślnie ude
rzył trzonem kosy J. Madeja powo
dując tym złamanie ręki.

Sąd wydał wyrok skazujący E.

Dryńskiego na karę 7 miesięcy wię
zienia oraz zapłacenie tytułem od- ,

szkodowania J. Madejowi kwoty.
.64.700 x1, |

Każdy uświadomiony obywatel
powinien wziąć czynny udział w

Walki z Alkoholizmem.

Bezpłatna
czytelnia
czasopism
otwarta w TPPR

W gmachu Tow. Przyjaźni Pol
sko-Radzieckiej, przy ul. Batore
go 14 otwarta jest bezpłatna czy
telnia czasopism krajowych i zagra
nicznych, ze wszystkich dziedzin
życia społecznego, nauki i kultury.
Czytelnia dostępna jest dla wszyst
kich, w godzinach od 14 do 21, w

soboty do godziny 19.

ZGUBY
W Domu Książki przy ul. Wiśl-

nej 3 znaleziono torebkę damską z

legitymacjami na nazwisko Al
brecht Tatiany i Chodackiej Karo
liny. Zguby są do odebrania w

w sekretariacie „Echa Krakowskie
go" przy ul. Wiślnej 2, III p. w

godzinach od 10 do 14. -*

Godz. 16 — Bajki dla dzieci.

<ri70ffluni

Dnia 3 października o godz. 18 odbędzie się
w Domu Kultury, pod kierunkiem S. otwinow
skiego zebranie organizacyjne zespołu litera
tury pięknej.

Posiedzenie naukowe sekcji stomatolog.
Krak. T-wa Lekarskiego odbędzie się w ponie
działek dnia 2 .października o godz. 19,30
przy ul. Krupniczej 11-a . Referat „0 niektó
rych lekach stosowanych w dentystyce zacho
wawczej” wygłosi dr Wodniecki.

„Na ratunek"
tu teatrze Studio

4 października w teatrze Stu
dio ul. Skarbowa 1 zespół pracow
ników instytucji społecznych koło

nr 4 — wystąpi w sztuce pt. „Na
ratunek" J. Słotwińskiego.

Zespół ten został wyróżniony na

festiwalu w Warszawie za dosko
nałe opracowanie kilku insceni
zacji.

Dekorację i stronę reżyserską
opracował Wiktor Pawlikowski.

-51 Nikt z nich nie zauważył wy

glądającego zza rogu bocznej
uliczki kelnera Fritzy. Gdy
auto Kosiby zniknęło z pola
widzenia, Fritzy ostrożnie wy

cofał się. Sprawne ucho mo
głoby dosłyszeć szept prowa
dzonej przez kilka osób roz
mowy.



ECHO SPORTOWE

Warszawa — Sztokholm 1:0
6:1Skonecki — Stockenberg 6:1, 6:3,

iistrz juniorów Wimbledonu

gładko przegrywa
(Dalekopisem od naszego korespondenta)

"O IERWSZY dzień tenisowego spotkania Sztokholm — Warszawa
•* raczej utrudnia dalsze przewidywania na temat ostatecznego
rezultatu całego meczu. Skonecki rozprawił się zupełnie bez trudu
z młodym Stockenbergem, który opromieniony sławą mistrza ju
niorów Wimbledonu na r. 1948 — przyznamy szczerze — zawiódł ra
czej nasze oczekiwania. 19-letni Szwed jest niewątpliwie utalento
wanym graczem — opinię tę opieramy nadal na jego poprzednich

sukcesach (prócz zwycięstwa wim-
bledońskiego, Stockenberg ma na

swym koncie zwycięstwo nad Sko_
neckim odniesione w Bastadt w r.Bieg na 1500 m

w Elblągu
budzi
zaciekawienie

Dziś w Elblągu w ramach meczu lekkoatle
tycznego Polska Pł. — Polska Zach, dojdzie
prawdopodobnie do ciekawego spotkania na

dystansie 1500 m. Startować będzie cala czo
łówka tabeli 10 najlep-
szych, a więc Potrzebow

ski (3;56,8), Lewicki
AJ (3;58,6), Kuśmirek

ZzA"®? (4;03,4) i Korban

f (4;03,8). Z zaciekawie-
/cśiw niem również °czel!iiie‘

my występu Łomowskie-
' 8°’ który zmierzy się w

A-rzT/ j, kuli i w dysku z Krzyża-
nowskim.

Lublin również zobaczy interesujący bieg
na 1500 m w obsadzie: prawdopodobnie Stat
kiewicz, który po raz pierwszy spróbuje
swych sil na tym dystansie, Jackiewicz i
Kwapień. Na 100 m zmierzą się Kiszka, Buhl
i Lipski. 200 m może przynieść dobry wy
nik, gdyż startują tutaj starzy rywale Lip
ski i Buhl. (S).

Nowy stadion

sportowy
w Bronou icach

Rozwijający ostatnio coraz żyw
szą . działalność krakowski WKS,
po oddaniu do użytku pływalni oraz

boisk do siatkówki i koszykówki,
wykańcza obecnie nowy stadion
sportowy, przeznaczony dla gry w

piłkę nożną i zawodów lekkoatle
tycznych.

Nowy ten obiekt sportowy, znaj
dujący się w Bronowicach, a więc
dzielnicy b. ubogo wyposażonej w

boiska sportowe, zostanie otwarty
15 października.

w Zakopanem
dla wizytatorów

W czasie od 18 do 24 września
br. został zorganizowany w Zako
panem przez Ministerstwo Oświa
ty kurs dlą wizytatorów turystyki
względnie w. f. W okresie dwu
ostatnich lat był to już drugi z ko
lei kurs z zakresu turystyki, u-

względniający szczególnie zagadnie
nia turystyki górskiej.

1948).
Mistrz świata juniorów na pew

no jednak nie będzie nigdy — mi
strzem świata seniorów. Jest ela
styczny, mą nienajgorszy ciąg na

siatkę, ale brak, mu twardości u-

derzeń oraz zaciętości. Od najlep
szego z juniorów wymagać musi-

my znacznie wię
cej nieustępliwo
śa w walce, któ
rej zresztą Stoc
kenberg nie zdo
łał nawiązać z

mistrzem Polski.
Szanse kamele
ona naszych kor
tów — Piątka—
na zwycięstwo

ze Szwedem
wzrosły. Oczeki
wać można jed
nak, iż Stoken-
berg zagra z po-
znańczykiem le
piej, niż w spot-

(kaniu ze Skone-
ckim.

Skonecki zagrał w piątek do
brze i ekonomicznie. Napotkał
słabszego przeciwnika więc wy
punktował go bez miłosierdzia.

Kiedy trzeba — chodził do siat-

ki, to znów przetrzymywał pił
kę w przerzucie, obnażając bra
ki w regularności wimbłedoń-

skiego triumfatora młodzików.

Skonecki bił Stookenberga, a my
} zapewne o sobotnim meczu

ryidsonem.
Zeszedł z kortu świeży, grając

jakgdyby na czas ze stoperem w

ręku.

TRZY PIŁKI MECZOWE

Od stanu 1:1 w pierwszym se
cie Skonecki gra coraz pewniej i

wygrywa 6:1. W secie drugim
Szwed prowadzi 2:1, potem Skonec
ki 3:2 i wygrywa seta 6:3. W osta
tnim secie przy stanie 1:1 utrzymu
je się zacięta walka o prowadze
nie, Skonecki przełamuje opór, za

Liga Żużlowa
Jak już podawaliśmy tytuł mistrza Polski

na 1950 r. w rozgrywkach Ligi żużlowej zdo
byta drużyna Unii z Leszna, drużyna nieza
pomnianego, najlepszego polskiego żużlowca,
Alfreda Smoczyka, który przyczynił się gre
mialnie do zwycięstwa swego zespołu. Tytuł
wicemistrzowski zdobyła niespodziewanie dru
żyna Budowlanych z Rybnika.

Jako ostatni akord rozgrywek Ligi Żużlo
wej będzie spotkanie w nadchodzącą niedzielę
w Bytomiu, pomiędzy Ogniwem W-wa, Ogni
wem Bytom i Kolejarzem z Rawicza.

(cis)

trzecim mecżbolem wygrywa seta

6:1.
W pokazówce Radzio przegrał z

wartościowym tenisistą Axelsso-
nem 3:6 2:6 I tym razem nie star
czyło zdolności na uzyskanie lep
szego cyfrowego wyniku. Kort był
śliski, bowiem pokazówce towarzy
szył uporczywy deszczyk.

Koszykarze Prasy
remisują
z juniorami Ogniwa

Towarzyskie zawody koszykówki
między kołem sportowym. „Prasa",
a juniorami krakowskiego Ogniwa.,
zakończyły się po ciekawej walce i
w żywym tempie prowadzonej
grze, wynikiem remisowym 44:44

(12:26).
Przewagę mieli młodzi koszyka

rze Ogniwa, którzy celnymi i krót
kimi podaniami zdobywali szybko
teren, wykazując dobrą dyspozycję
strzałową, w czym odznaczyli się
zwłaszcza Szewczyk i Mikus. Pra
sa zdobyła wyrównujące punkty w

ostatnich minutach.

Boisko sportowe

czy stacja benzynowa
Nie odbierać boiska LZS Słotwina

JEDNYM z zadań wojewódzkich i powiatowych komitetów kultury
fizycznej, jest między innymi budowa nowych obiektów i urzą

dzeń sportowych, zakładanie no
wych boisk i placów sportowych
w ośrodkach miejskich — a przede
wszystkim w ośrodkach wiejskich.

Komitety wojewódzkie dofcła -

diają też starań, by jak najwię
cej boisk sportowych powstawa
ło, chętnie udzielają pomocy i in
terweniują w trudniejszych wypad
kach. To samo czynią Wojewódz
kie Rady Sportu Wiejskiego, które

nip. często wpływają na rady gmin
ne jeśli chodzi o przydzielenie
skrawka łąki pod boisko piłkarskie
dla Ludowych Zespołów Sporto
wych.

Nie słyszeliśmy jednak o wypad
ku, by instytucje te godziły się
na niszczenie już istniejących obie
kłów sportowych, względnie godzi
ły się na odbieranie boisk sporto
wych LZS-om pod budowę nip. sta

cji benzynowych! O takich wypad
kach jeszcze nie słyszeliśmy.

Ale... otrzymaliśmy list od L. Z.
S-u w Słotwinie (koło Brzeska), w

województwie krakowskim, w któ

rym zarząd tego LZS, prosi nas o

wzięcie w obronę, gdyż Centrala
Produktów Naftowych, chce wy
budować stację benzynową na ist
niejącym boisku piłkarskim, na

którym rozgrywane są mistrzo
stwa w klasie C.

Podobno już komisja złożona z

członków gminy, powiatowej Ra
dy Sportu Wiejskiego i Zw. Sam
Chł., wyraziła zgodę na budowę
stacji, nie wch-odeąc zupełnie w to,
gdzie i jak krzewił się będzie j roz

Dokąd dziś

pójdziemy?
PIŁKA NOŻNA

Klasa A. Grupa 1.

Godz. 11. Stadion Gwardii Gwar
dia Kraków lb — Kolejarz N.
Sącz.

Godz. 15. Boisko LZS Bieżanów
LZS Bieżanów — Kolejarz Wie-

Godz. 15. Boisko Stali, Stal Prąd
nik — Unia Mościce.

Grupa 2.
Godz. 11. Boisko Ogniwa, Budo

wlani Kraków :— Kolejarz Suchą.
Godz. 11. Boisko Spójni. Spójnia

Kraków — Unia Azotania Ja
worzna.

Godz. 11. Boisko w Skawinie.
Budowlani Skawina — Ogniwo
Kr. lb.

Grupa 4.
Godz. 11. Boisko Kolejarza. Ko

lejarz Kraków — Stal Biała.

Godz. 11. Boisko Związkowca
Kraków. Związkowiec Kr. lb —

Związkowiec Żywiec.

BOKS

Godz. 19.15 sala WKKF: Lu
blin — Kraków.

STRZELECTWO

Godz. 10 strzelnica PMT: czwór
mecz strzelecki kół sportowych.
Startują: PMT, Centrala Mięsna,
Prasa, PZZ j Spójnia.

KOSZYKÓWKA
Godz. 19 Sala WKKF przy ul.

Manifestu Lipcowego 27 Ogniwo
— Spójnia Kraków. Całkowity do
chód przeznaczony na SFOS.

wijał sport i kultura fizyczna mas

wiejskich w Słotwinie.

„Boisko to — pisze nam LZS
Słotwina — ofiarowała nam fa
bryka okocimska, celem upra
wiania sportu na wsi, a przecież
stację benzynową można wybu
dować o 400 metrów dalej i też

będzie dobrze. Trzeba tylko tro
szkę teren zniwelować. Poco ni
szczyć istniejące boisko i unie
możliwiać nam rozgrywki. Weź-

cie nas w obronę. Wierzymy,
że Wasz apel odniesie skutek i że

dalej będziemy mogli uprawiać
sport".

My też jesteśmy tego zdania! A

jakiego zdania jest Wojewódzka
Rada Sportu Wiejskiego i Powiato
wy Komitet Kultury Fizycznej?

Węgry-Finlandia
16:0

Reprezentacja bokserska Węgier
pokonała Finlandię 16:0. Wszyst
kie walki zakończyły się zwycię
stwem na punkty, za wyjątkiem
walki Pappa w średniej, który po
pierwszej minucie znokautował
przeciwnika. Skład Węgier: Bed-
nai, Horwath, Farkas, Budai, Szi-

pocz, Papp, Szabo i Bene II.

Sir. 8----------------- ------- tCHO KRAKOWSKU *

Wpłynęło przeszło 6 tys. kuponóuJ

REKORDOWE
zainteresowanie ostatnim konkursem

»Echa Krakowskiego*
T AK już donosiliśmy — ostatni nasz konkurs „Kto będzie mistrzem

Polski w Lidze piłkarskiej" wywołał rekordowe zainteresowanie
Czytelników „Eclia". Ogólna ilość nadesłanych odpowiedzi wynosi
6.469. Jak z nadesłanych odpowiedzi wynika opinia sportowa liczy na

ogol, że tytuł mistrzowski przypadnie w tegorocznych rozgrywkach
krakowskiej Gwardii, Toteż aż 4687 konkursowiczów typuje Gwar
dię na mistrza Polski, 1490 głosów padło na Unię Ruch, a tylko 292
osoby podały, iż mistrzostwo zdobę dzie Związkowiec Kr.

IV IELU z naszych. Czytelników’
’ ’

przypuszcza, że dwaj najpo
kaźniejsi kandydaci do tytułu mi
strzowskiego: Gwardia i Unia Ruch

uzyskają w końcowej fazie rozgry
wek równą ilość punktów i o tytu
le mistrzowskim zadecyduje dopie
ro trzecie, dodatkowe spotkanie
między tymi drużynami, z którego
zwycięsko wyjdzie jedenastka
Gwardii.

Rekord pobił nasz Czytelnik z

Bielska p. Jan W., który w jed
nej kopercie przesłał aż 65 sztuk
kuponów konkursowych, typując
na mistrza -Gwardię w 35 wypad
kach a Unię Ruch na 30 kupo
nach, wypisując przy tym prze
widywaną ilość zdobytych przez
te kluby punktów.
Niektórzy z konkursowiczów o-

bok kuponów nadesłali do redakcji
„Echa" listy, w których wymienia
ją swoje uwagi na temat mistrzo
stwa jak i samego konkursu. Mię
dzy innymi uczeń 7 klasy w Prze
myślu Zbigniew W. pisze:

„Po raz pierwszy biorę udział w

konkursie sportowym rozpisanym
przez Dział Sportowy „Echa". Kon
kurs jest bardzo ciekawy i wzbu
dził w naszej szkole ogólne zainte
resowanie. Pragnę, aby mistrzo
stwo Polski zdobyła dobrze grają
ca w tym roku Gwardia. Jestem
uczniem 7 klasy a równocześnie ju
niorem przemyskiego Związkowca.
Mam nadzieję, że typuje trafnie 1

że Gwardia będzie mistrzem."

IV A ostateczne rozstrzygnięcie kom
■ kursu musimy jeszcze zacze
kać. Dopiero po zupełnym zakoń
czeniu rozgrywek ligowych tj.-.w
połowie listopada dowiemy się, jak
ukształtuje się czołówka ligowa a

w związku z tym, kto zwycięży w

naszym konkursie.

Pierwsze w Polsce
same tuyczynoire

Pierwsze w Polsce sanie wyczynowe dwu
osobowego bobsley’a zbudowało trzech war
szawskich studentów, członków sekcji sanecz
kowej Spójni warszawskiej. Zapaleni entuzja
ści sportu saneczkowego, T. Zapalowski (stu
dent SGPI S), Tadeusz Sliwowski (Politechni
ka) i Lucjan Dudzik “...................(Pol.) zakasali, na wio

snę rękawy i dziś
sanie są już goto
we. Bobsley zbudo
wany jest z drzewa
hikorowego i jesio
nu według wzorów
szwajcarskich. Taki
sam model kosztuje
w Szwajcarii 250
tys. zł.

Młodzi konstruk
torzy z mistrzem
Polski w dwójkach
Zapalowskim na cze

le będą mieli okazję
sanie w mistrzostwach

które odbędą się w
wypróbować swoje
saneczkowych Polski, . . . ..

Karpaczu 18 — 24 stycznia.

Warto tu dodać, że tych trzech zawodni
ków wyprzedziło plany Centrali Sprzętu Spor
towego, - która zamierzała przystąpić do pro
dukcji bobsleyów w drugim roku Planu Sze
ścioletniego. (S).

Ogniwo zwycięża
Budoirlanych 2 : 1

W spotkaniu piłkarskim, które
go dochód przeznaczono na odbu
dowę stolicy zwyciężyła drużyna
Ogniwa 2:1 (1:1). Bramki strzeli
li: dla Ogniwa — Rajter I Róża-
nkowski Eug. dla Budowlanych —-

Wawrzusiak.

Zebranie sędziów
piłkarskich

Plenarne zebranie sędziów piłki
nożnej, odbędzie się w poniedzia
łek dn. 2 października br. o godz.
18 w lokalu KOZPN, przy ul. Basz

towej 6.

Administracja I

mistrzem szachowym
Zakładów nr 7

Dogrywka piłkarska pomiędzy!
kołem sportowym Zakładów Mech,
nr 7 „Szkolny II“, a Ślusarnią wy
łoniła wreszcie zwycięzcę. Szkolny
II zwyciężył 1:0 ze strzału Kofi-
na.

W rozgrywkach szachowych mi
strzostwo zdobyła Administracja I,
która na 7 gier zdobyła 6 punktów.
Drugie miejsce zajęła Administra
cja II—- 5 i pół punkta, trzecie
Narzędzialnia 5 pkt.

Zebranie plenarne wszystkich kół

sportowych Zakładów Mech, nr 7
odbędzie się w poniedziałek o g. 16
z udziałem, delegatów Wojewódzkie
go Komitetu Kultury Fizycznej.

I plenum zarządu
ZKS Ogniwo

W najbliższy wtorek, 3 paździer
nika o godz. 18 w świetlicy Prac.
Ubezp. Społ. przy ul. 1 Maja, od
będzie się I plenarne zebranie za
rządu ZKS Ogniwo Kraków, na

którym omówione zostaną uchwały
II plenum WKKF i III plenum
MKKF. Na zebranie to, zarząd
wzywa wszystkich członków zarzą
du klubu, zarządów sekcji i człon
ków klubu.

Od dzisiaj
wprowadzamy
13 gracza
do zawodów

SSSfflaI

Trawler rybacki „Samson” powrócił do Gdyni, straciwszy
swego kapitana (szypra), Martensa, który zginął na morzu.

Zastępca kapitana, szturman Dominik Pieluch, jest niemal pe
wien, że obejmie teraz dowództwo statku.

Podczas postoju „Samsona” w porcie trzeba przeprowadzić
drobne naprawy sprzętu pokładowego. Ma to wykonać Roman

Kowalski ze swymi brygadami roboczymi.
,_ aszyna gra. Kotły czyste. Ale ten wał! Cztery dni
]V1 głupi wał będziecie robić?! Pani Krystyno?
Spoglądał to na nią; to na Romana, jakby od szybkości

wykonania tego wału zależała cała jeg’o przyszłość.
— Cóż się tak śpieszysz? — powiedział Roman przekor

nie.— Jeszcze takiego mechanika nie widziałem: posie
działbyś na lądzie...

— Nie gadaj głupstw! — przerwał mu Gawęda. — Jak

będzie z tym wałem?
— Zaraz zobaczymy — pocieszała go Krystyna. — Niech

pan nie rozpacza.
Ale sprawa okazała się poważniejsza, niż można było

przypuszczać. Wał nadawał się istotnie tylko na złom.
W dodatku łożyska były wytarte, a tryby transmisji zu
żyte...

— Choćbyśmy robili dzień j noc — powiedział Roman
do Krystyny — prędzej niż na poniedziałek nie da się tego
poprawić. No, a wał? Sami go nie wytoczymy: nie ma na

czym j. nie mamy takiego materiału.-Trzeba zamówić, a ju
tro jest niedziela...

Krystyna przygryzła wargę, szukając w myśli jakiegoś
wyjścia.

— Mam! — zawołała nagle, chwytając Romana za ra
mie, — Na Stoczni Gdańskiej w doku stoi ten niemiecki
wrak — jakże ori się nazywał?...

— Hermes? — poddał Paweł.
— Hermes! Powinien tam być cały blok napędowy, już

zdjęty. Jak pan myśli? — spojrzała roziskrzonym wzro
kiem na Kowalskiego.

Roman nie odpowiadał, jakby zupełnie zapomniał o win

dzie pod wpływem tego spojrzenia. Krystyna dostrzegła to

i zmieszała się. Chciała cofnąć rękę i odwróciła głowę, ale
on delikatnie ujął jej dłoń i przytrzymał więc mimo woli
znów na niego spojrzała, trochę zdziwiona, trochę zasko
czona przyśpieszonym biciem własnego serca.

— No pewnie! — powiedział Gawęda. — To by było naj
lepiej. Tylko czy tamten blok się nada?

To pytanie ściągnęło wreszcie Romana z . powrotem na

ziemię,, lub raczej — na pokład.
— Tam jest winda Schoerffe; Q - 2 zdaje się. Taki sam

system, tyle, że wał ma większą średnicę i inne koło zębate
od wału pośredniego.

— Już my go dopasujemy —- oświadczył. — Dostanie

pani jutro ten blok?
— Postaram się — odrzekła.
Kowalski obejrzał się na swoich robotników.
— Zrobimy do poniedziałku, koledzy ?

Mruknęli potakująco: nie taka znów wielka sztuka!
— Jak trzeba, to się zrobi — odezwał się jeden z nich.
— Ja też tak myślę — poparł go Roman. — Ńo to bę

dziesz miał statek na czas — powiedział do Pawła.

ROZDZIAŁ III.

SIĄDŹ Rudowski śpiesznie kończył mszę ostatnią
ewangelią. Trochę się to wszystko zanadto przecią

gnęło: poniosło go przy kazaniu, które zmienił w ostatniej

chwili, aby nawiązać do śmierci Martensa i dalszych losów

jego duszy, która — odcierpiawszy pokutę czyśćcową —

być może dopuszczona zostanie do nieba. Tak mniemał,
natchniony spowiedzią Dominika Pielucha — spowiedzią
niespodzianą, której musiał osobiście wysłuchać z uwagi
na prośbę jego żony.

Niecierpliwiło go to, ponieważ zaraz po mszy miał

konferencję szkolną, następnie posiedzenie Komitetu Kato
lickiego i wreszcie — śniadanie, na które zaprosił go in
żynier Życki.

To śniadanie było najważniejsze. Nie powinien się na nie

spóźnić. Miało tam być kilka osób z owego Komitetu i pew
na osobistość z Warszawy, a przy czarnej kawie miały
zapaść właściwe postanowienia w ścisłym gronie „wta
jemniczonych".

Tymczasem ta Pieluchowa... Nie mógł jej odmówić: by
ła prezeską sodalicji i podporą jego działalności wśród

kobiet; wodziła rej między starszymi dewotkami, których
zresztą nie cierpiał, sprawowała nadzór nad dziewczętami
ze Stowarzyszenia Serca Jezusowego, przemawiała na ze
braniach, agitowała, kierowała opinią...

Nie wątpił, że to ona skłoniła męża do odbycia spowie
dzi, gdy jej wyjawił swe wątpliwości w sprawie ostatniej
posługi, jaką był oddał Martensowi. Martens bowiem był
ewangelikiem, czy też należał do kościoła kalwińskiego i
szturman nie wiedział, czy wypadało odmówić katolicką
modlitwę w czasie jego marynarskiego pogrzebu. W do
datku — odmówił ją tylko do połowy...

Pieluchowa uznała to za ciężki grzech i wietrzyła już
swąd piekielnej siarki, w której Dominik będzie się smażył
do końca świata. Wymogła więc na nim, że zaraz naza
jutrz, w niedzielę przed mszą, oczyści sumienie i — na.

wszelki wypadek przyjmie komunię. Dla wzmożenia sku
teczności tych środków przykazała mężowi, aby spowiedź
odbył u samego proboszcza Rudowskiego, którego bardzo

poważała. flĄ 'd. o. n.)

piłkarskich
KOZPN podaije do wiadomości

■klubom piłkarskim komunikat
PZPN, w myśl którego z dniem

1-go października wolno wprowa
dzać do zawodów o mistrzostwo
zawodnika rezerwowego.

W komunikacie tym PZPN po
daj e:

1. W zawodach o mistrzostwo wiszy
stkich klas wprowadza się jednego
zawodnika rezerwowego (oprócz re

zerwówego bramkarza), oznaczone
go nr 13.

2. Zawodnik rezerwowy musi być
przed zawodami wpisany (do spra
wdzania zawodów) z zachowaniem

obowiązujących przepisów dla "re
szty zawodników.

3. Zawodnik rezerwowy może ka

ż-dej chwili wziąć udział w grze na

miejsce dowolnego zawodnika swo
jej drużyny, który opuścił boisko.
Zmiana może nastąpić w czasie
przerwy w grze (nie pauzy) po u-

przednim zawiadomieniu sędziego
spotkania przez kapitana drużyny.

4. Zawodnik rezerwowy ma pra
wo zastąpić w grze innego zawod
nika tylko jeden raz. Dalsze, zmia
ny nie mogą być przeprowadzane.

5. Zawodnik, który został w grze
zmieniony przez rezerwowego traci
prawo do dalszego udziału w grze.

6. Zawodnik usunięty przez sę
dziego zawodów z boiska nie może

być zamieniony na rezerwowego.
7. W zawodach o mistrz, junio

rów wprowadza się 2 rezerwowych
zawodników przy zachowaniu wy
żej podanych przepisów.


